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A devenit o tradiție ca. lună 
de lună, tiherii Combinatului 
chimic Rîmnicu Vîlcea să între
prindă valoroase acțiuni de 
muncă patriotică, materializate 
în însemnate sporuri de pro
ducție. Astfel, urmare a Iniția
tivelor uteciste. a bunei organi
zări a muncii tinerilor chimiști 
vîlceni, in cele 8 luni care au 
trecut din acest an. au fost li
vrate suplimentar economiei 
produse în valoare de peste 121 
milioane lei. De menționat că 
principalele depășiri — clor li
chid 19 700 tone, acid clorhidric

• Chimiștii de pe marea 
platformă „Azomureș1* din 
Tg. Mureș consemnează noi 
și importante succese în cro
nica întrecerii socialiste pe 
acest an. După ce chimiștiî 
de la secția de melamină a 
combinatului, cea mai nouă 
capacitate de producție pusă 
în funcțiune aici, au atins 
parametrii proie'ctați, opera
torii chimiști și electroniștii 
de la instalațiile de îngră
șăminte au realizat peste 
plan o producție fizică de 
6 630 tone îngrășăminte cu 
fosfor și 9 000 tone acid azo
tic. Sporul total al producției 
marfă obținut în perioada 
parcursă din acest an se ridi
că la 68 milioane lei, iar cel 
al producției nete la 44 mi
lioane lei.

• Simultan cu realizarea 
ritmică a sarcinilor de plan 
pe anul în curs, producătorii 
de materiale de construcții 
din Doicești și-au propus să 
economisească în acest an o 
cit mai mare cantitate de ma
terie prima ce intră în com
ponența produșilor finiți. 
Bilanțul la zi arată că harni
cul colectiv dîmbovițean a 
economisit, pînă acum, ca 
urmare a adoptării unor 
tehnologii eficiente de fa
bricație, 3 500 kg pulbere 
de aluminiu — cantitate din 
care se pot fabrica 7 200 mc 
beton celular de izolație pen
tru circa 3 000 apartamente
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TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUȘESCU 
a primit pe Salah Khalaf,
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membru al C.C. al Organizației „Al-Fatah" -

CONSFĂTUIRE DE LUCRU
LA C.C. AL P.C.R.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului 
Comunist Român. președintele 
Republicii Socialiste România, a 
primit, joi, pe Salah Khalaf. 
membru al C.C. al Organizației 
„Al-Fatah“. aflat în vizită în 
țara noastră.

La întrevedere a luat parte 
tovarășul Ștefan Andrei, minis
trul afacerilor externe.

A participat Khaled El-Sheikh. 
reprezentantul permanent al Or
ganizației pentru Eliberarea Pa
lestinei in țara noastră.

în timpul convorbirii au fost 
evocate bunele raporturi de 
prietenie, solidaritate și colabo
rare existente între Partidul Co
munist Român, România socia
listă și Organizația pentru Eli
berarea Palestinei, dintre po
poarele român și palestinian. 
S-a exprimat, totodată, dorința 
de a dezvolta aceste relații în 
folosul ambelor popoare, al 
cauzei păcii, înțelegerii și cola
borării în lume.

Au fost abordate, de aseme
nea, unele probleme actuale ale 
vieții internaționale și în mod 
deosebit cu privire la- evoluția 
situației din Orientul Mijlociu, 
Ia modalitățile și căile de rea
lizare a unei păci drepte și du
rabile în zonă.

Tn acest context, s-a subliniat 
necesitatea de a se intensifica 
activitatea politică și diploma
tică pentru a se ajunge la re
glementarea situației din Orien
tul Mijlociu, cu participarea tu
turor părților interesate, inclu
siv a O.E.P. — singurul repre
zentant legitim ai poporului pa
lestinian —, care să ducă la 
instaurarea unei păci globale, 
juste și trainice în zonă, Înte
meiată pe retragerea Israelului 
din teritoriile palestiniene și 
arabe ocupate in urma războiu
lui din 1967, inclusiv din Ieru
salimul arab, pe rezolvarea pro
blemei poporului palestinian In 
baza dreptului său la autode
terminare, inclusiv la consti
tuirea unui stat palestinian in

dependent, în care să-și poată 
organiza viața în mod liber, co- i 
respunz&tor drepturilor sale na
tion ale inalienabile.

/idresînd calde mulțumiri to
varășului Nicolae Ceaușescu 
pentru sprijinul acordat cauzei 
poporului palestinian, oaspetele 
a exprimat înalta apreciere față 
de politica Partidului Comunist 
Român, a României socialiste, , 
personal a conducătorului par
tidului și statului nostru, pen-, 
tru înfăptuirea dreptului po- 
porului palestinian la un stat 
propriu, independent. ț

Tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a reafirmat hotărîrea Partidului 
Comunist Român, a guvernului 
și poporului nostru de a acorda 
și in continuare întregul spri
jin cauzei drepte a poporului 
palestinian, luptei pentru edi-1 
ficarea unei păci echitabile în j 
Orientul Mijlociu. .4

Întrevederea a decurs într-«, 
atmosferă cordială, priete-ț 
nească.

Sub președinția tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, secretar 
general al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii 
Socialiste România, în zilele 
de 9 și 10 septembrie a.c. a 
avut loc, la sediul C.C. al 
P.C.R., o consfătuire de lucru 
cu cadrele din cercetare și în
vățămînt din agricultură, in
dustria alimentară, silvicultură 
și gospodărirea apelor.

Au luat parte tovarășa Elena 
Ceaușescu, tovarășii Ilie Ver- 
deț, Emil Bobu, Aneta Spornic, 
Petru Enache, Nicolae Giosan, 
Ion Ursu, Angeld Miculescu, 
viceprim-ministru al guvernu
lui, ministrul agriculturii și 
industriei alimentare.

La lucrările consfătuirii, or
ganizată din inițiativa tovară
șului Nicolae Ceaușescu, au 
participat reprezentanți ai mi
nisterelor Agriculturii și In
dustriei Alimentare, Economiei 
Forestiere și Materialelor de 
Construcții, Educației și învă- 
țămîntului, Consiliului Națio
nal al Apelor, ai Academiei 
de științe agricole și silvice, 
cadre din conducerea Consiliu
lui Național pentru Știință și 
Tehnologie, secretarii comite
telor de partid, ai organizați
ilor de bază din cadrul Acade
miei de științe agricole și sil
vice, institutelor de cercetări 
de învățămînt superior și din 
Stațiuni experimentale, direc
tori și directori științifici ai 
institutelor și stațiunilor de 
cercetări, ai stațiunilor didacti
ce experimentale, responsabilii 
programelor de cercetare, rec
tori, prorectori, decani ai uni
tăților de învățămînt superior, 
cadre didactice, cercetători, 
alți specialiști din domeniul 
agriculturii.

(Continuare în pag. a II-a)

CUVlNTARCA TOVARĂȘULUI
NICOLAI CfAUȘfSCU

Stimați tovarăși,

Consfătuirea pe problemele 
cercetării științifice agricole a 
analizat stadiul actual al a- 
gri culturii românești și a dis
cutat măsurile ce trebuie luate 
în vederea creșterii aportului 
cercetării la realizarea hotă- 
rîrilor Congresului al XII-lea 
privind înfăptuirea noii re
voluții agrare, realizarea unor 
producții superioara în toate 
sectoarele agricole.

După cum se știe, în cinci
nalul 1976—1980, și în agri
cultură am obținut realizări 
importante. In deceniul anilor 
’70 producția agricolă a cres
cut cu peste 60 la sută. Pe a- 
ceastă bază s-a asigurat rea
lizarea programului de creș
tere a consumului de produse 
agroalimentare. La o serie de 
produse de bază consumul în 
deceniul trecut aproape s-a du
blat —.ceea ce demonstrează 
succesele obținute în agricul
tură, înfăptuirea neabătută 
a politicii partidului de a 
asigura, pe măsura dezvol
tării forțelor de producție, a 
economiei naționale în gene
ral, ridicarea continuă a ni
velului de trai material și spi
ritual al poporului.

La toate aceste realizări, 
cercetarea științifică agricolă 
a adus o contribuție de mare 
însemnătate. în consfătuire 
s-a vorbit pe larg despre a- 
ceste realizări, în toate dome
niile : la cereale,, plante teh
nice, legumicultura, viticul
tură, pomicultură, în creșterea 
animalelor. Intr-adevăr, se 
poate spune că s-au creat noi 
soiuri de înaltă productivitate, 
că în institute și în stațiuni 
de cercetare, în multe între
prinderi agricole de stat, în 
multe cooperative agricole a- 
cestea se reflectă în produc
ții mari, atît la grîu, la orz, 
de 6 000 kg la hectar și chiar 
mai mult, la porumb de 7—8

CAMPANIA AGRICOLĂ DE TOAMNĂ
Să strîngem din timp roadele 

cîmpului, să pregătim 
, temeinic recoltele viitoare?

Amplu și cuprinzător program peptru .dez
voltarea agriculturii, cuvîntarea rostită de to
varășul Nicolae Ceaușescu la Cohsfătuțrea de 
lucru de la C.C. al P.C.R. situează într-o lu
mină clară problemele și obiectivele prioritare 
cara trebuie să preocupe în actuala etapă pe 
toți factorii implicați în realizarea unui salt 
calitativ în întreaga activitate ce se desfășoară 
pe ogoare. Referindu-se la Importanța lucră
rilor ce trebuie executate în actuala campanie 
de toamnă, secretarul general al partidului 
sublinia : „Se impune o bună organizare Și 
eșalonare a lucrărilor. Va trebui să organizăm 
formații speciale mari de lucru, transportul, 
tot ce este necesar. Se Impun măsuri hotărite 
pentru organizarea in fiecare unitate, consiliu 
agroindustrial, județ a stringer ii fiecărei re
colte in epoca optimă, incit să nu avem nici 
o pierdere".

în spiritul acestor sarcini, activitatea in cam

pania agricolă din această toamnă are drept 
obiectiv îndeplinirea zilnică a programelor de 
lucru, astfel incit floarea-soarelui, sfecla de za
hăr. porumbul, cartofii, legumele, fructele, 
toate produsele să fie strinse cu operativitate, 
fără pierderi și fără amînări. Deoarece în pa
ralel cu recoltarea este necesar să se. asigure 
executarea exemplară a însămințărilor de 
toamnă, toate forjele de la sate se cer mobili
zate in cîmp în vederea îndeplinirii progra
melor stabilite, prin asigurarea condițiilor op
time de încadrare a fiecărei lucrări agricole 
în limitele termenelor stabilite. Iată de ce cu
lesul roadelor trebuie să înceapă pretutindeni 
mai devreme urmărindu-se organizarea judi
cioasă a muncii, transportul și valorificarea 
producției în bune condiții, astfel încit nimic 
din ce s-a produs și s-a cules să nu rămînă 
pe cîmp. (Relatări in pagina a IV-a).

Valoroase acțiuni de muncă patriotică i

și chiar peste 10 000 kg la 
hectar. Totodată, s-au obținut 
o serie de rezultate bune și în 
creșterea efectivelor de ani
male și a producției animaliere. 
Deci, pe ansamblu s-ar putea 
spune că s-au făcut, într-a- 
devăr, progrese însemnate, că 
cercetarea noastră a creat 
soiurile care pot asigura obți
nerea unor producții mai mari 
decît cele planificate. Am rea
lizat un volum mare de iri
gații și ameliorări — de a- 
proape 2 milioane hectare. 
S-a perfecționat sistema de 
tractoare și mașini agricole. In 
același timp, agricultura a fost 
dotată în mod corespunzător 
cu mijloacele de mecanizare, 
a primit cantități tot mai mari 
de îngrășăminte și alte sub
stanțe chimice.

Toate acestea au dus la 
sporirea producției agricole în 
deceniul trecut și în cincina
lul 1976—1980. O creștere pe 
cincinal cu 25 la sută a pro
ducției agricole poate fi so
cotită ca bună în general. Dar, 
ținînd seama de ceea ce tre
buia să realizăm, de ceea ce 
poate da agricultura româ
nească, nu putem fi mulțumiți 
cu ceea ce s-a obținut.

Dispunem în agricultura ță
rii noastre de mari rezerve, în 
toate sectoarele. Trebuie să 
spunem deschis că posibilită
țile materiale și umane, re
zervele existente în agricul
tura noastră nu sînt folosite 
pe deplin. Ceea ce am reali
zat bun în diferite sectoare nu 
s-a generalizat, nu a devenit 
un bun comun în toate unitățile 
agricole de producție, pentru 
toți producătorii agricoli. Pro
ducțiile obținute în cincinalul 
trecut și în anul acesta nu 
sînt la nivelul mijloacelor de 
care dispune agricultura ro
mânească.

Pornind de aici, trebuie să 
tragem concluzia logică că 
nici cercetarea științifică nu 

a răspuns pe deplin sarcinilor 
ce i-au revenit. Este evident 
că, în aprecierea cercetării, 
trebuie să pornim nu numai 
de la ceea ce am obținut pe 
loturile experimentale, de la 
ceea ce s-a obținut în anumite 
ferme sau cîmpuri de expe
riență, ci de la producția 
mare, de la producțiile me
dii, pe care le obținem în 
toate județele, pe întreaga 
țară. Orice soiuri de noi plan
te, orice noi tehnologii trebuie 
să determine în mod obligato
riu o creștere corespunzătoare 
a producției agricole pe plan 
național. Numai în măsura în 
care obținem aceasta putem 
aprecia că rezultatele cerce
tării sînt bune !

Comparînd ceea ce s-a spus 
aici, rezultatele obținute de 
cercetare în diferite ferme, și 
chiar ceea ce am obținut în 
diferite I.A.S.-uri și coopera
tive agricole, cu ceea ce am 
obținut în medie în județe și 
pe întreaga țară ajungem la 
concluzia că există o mare 
discrepanță între ce se rea
lizează în cercetare și ce se 
realizează în marea produc
ție. Desigur, se poate pune — 
și trebuie pusă — întrebarea : 
care sînt cauzele ? Sau po
tențialul semințelor din so
lele experimentale nu este de 
natură să dea rezultate în 
producția mare, sau nu se a- 
sigură aplicarea măsurilor 
tehnologice corespunzătoare 
în producția mare care să asi
gure valorificarea pe deplin a 
acestui potențial.

Pe ansamblu, cred că lipsu
rile sînt, îndeosebi, în dome
niul generalizării și aplicării 
în practică a rezultatelor cer
cetării, deși într-o anumită 
măsură sînt carențe și în ce 
privește stabilitatea soiurilor 
realizate de cercetare pentru 
a asigura producții mari per
manente.

Sînt lipsuri serioase în felul 

în care institutele, Academia 
Agricolă, direcțiile generale și 
conducerea Ministerului Agri
culturii asigură preluarea și 
generalizarea rezultatelor cer
cetării, a noilor soiuri de se
mințe și plante și a rezultate
lor din zootehnie. în primul 
rînd nu s-au asigurat și nu se 
asigură semințe corespunză
toare, de înaltă productivitate 
și de bună calitate ; nu există 
o răspundere deplină, uni
tară, în această privință. Nu
mai așa se explică faptul că, 
alături de institute, chiar în a- 
celași consiliu agroindustrial 
sînt cooperative cu producții 
mici care pun semințe din ge
nerația a treia sau a patra. Or, 
obligația institutelor este de 
a asigura, cel puțin în consi- 
liilg respective, sămânță din 
generația întîia, cel mult a 
doua.

In general se poate spune că 
cercetarea nu urmărește și nu 
poartă răspunderea pentru rea
lizarea în producția mare a 
rezultatelor obținute. Intr-un 
anumit sens această răspun
dere încetează odată cu omo
logarea sau aprobarea unui 
anumit soi. Institutele, produ
cătorii noilor soiuri nu poartă 
răspunderea ca acestea să dea 
rezultatele corespunzătoare în 
producția mare, nu răspund de 
aplicarea tehnologiilor care 
stau la baza producțiilor obți
nute în cercetare.

De aici va trebui să tra
gem concluziile corespunză
toare pentru creșterea răspun- " 
derii cercetării. Vorbind de 
cercetare, am în vedere toate 
sectoarele — inclusiv învăță- 
mîntul —, toate domeniile 
agricole.

In același timp trebuie să 
tragem concluzii cu privire la 
răspunderea Academiei Agri
cole, ca organ național care 
trebuie să asigure în mod uni
tar generalizarea în cel mai 
scurt timp a rezultatelor cer

cetării în întreaga agricul
tură. Așa cum am mai men
ționat, sînt lipsuri serioase în 
activitatea Ministerului A- 
griculturii, a organelor agri
cole, care au rolul de a orga
niza realizarea producției agri
cole, deci de a prelua rezulta
tele cercetării și de a asigura 
aplicarea lor fermă, controlînd 
și antrenînd în această activi
tate cadrele din cercetare și 
învățămînt, unind forțele în 
vederea introducerii în prac
tică, în cel mai scurt timp, a 
rezultatelor cercetării.

Este necesar să tragem toate 
concluziile și învățămintele 
din stările de lucruri actuale. 
Nu doresc să mă opresc pe 
larg asupra lor. Cred însă că 
toți tovarășii prezenți, toți cei 
care lucrează în cercetare și 
învățămînt, vor înțelege că 
trebuie să-și analizeze cu toa
tă răspunderea și seriozitatea 
activitatea de pînă acum și, 
mai cu seamă, să stabilească 
măsurile ce se impun în ve
derea îndeplinirii în condițiile 
cele mai bune a sarcinilor ce 
revin cercetării agricole.

Dispunem, în cercetare, de 
forțe mari, de o puternică 
bază^ materială. In unitățile de 
cercetare ale Academiei A- 
gricole lucrează peste 13 000 de 
oameni, din care peste 4 000 cu 
studii superioare, grupați în 
153 de unități de cercetare 
agricolă de diferite profile. 
Putem spune — mai ales în 
urma măsurilor organizatorice 
luate în acest an în cercetare 
— că avem, în linii generale, 
o organizare bună. Numărul 
de cercetători și alți lucrători 
din cercetare este suficient 
pentru a putea cuprinde și 
soluționa problemele complexe 
legata de dezvoltarea produc
ției agricole. Probabil că va 
trebui să mai aducem unele

(Continuare in pag. a Il-a)

Din cronica întrecerii socialiste

3 200 tone, PVC 1 520 tone, pro- 
penoxid 1 860 tone, propenglicol 
800 tone — au fost înregistrate 
la acele substanțe mult solici
tate de industrie. Tot ca rezul
tat al eforturilor depuse pe li
nia perfecționării procesului de 
fabricație și a tehnologiilor folo
site. in luna august prevederile 
la export au fost depășite cu 
peste 67 milioane lei. Nu mai 
puțin eficiente s-au dovedit și 
preocupările manifestate de ti
nerii chimiști vilceni pe linia re
ducerii consumurilor specifice. 
Prin recuperarea PVC-ului din

și oțel beton cu care pot fi 
armate aproape 200 mc pa
nouri mari.
• Colectivul întreprinderii 

de transport utilaj greu pen
tru construcții Rovinari a 
reintrodus în circuitul pro
ductiv prin recondiționări 
diferite piese și subansamble 
a căror valoare s-a ridicat, 
de la începutul anului. Ia 5 
milioane lei. Ca urmare a 
acestei acțiuni, organizată în- 
cepînd de la nivelul ateliere
lor și pînă la cel al secțiilor 
unde au fost constituite for-4 
mâții de muncitori de înaltă 
calificare coordonate de maiș
tri, au scăzut consumurile 
sub nivelurile stabilite cu 21 
tone metal, 1 252 tone com
bustibili convenționali și 45 
MWh energie electrică, 
cheltuielile materiale s-au 
redus cu 3,3 lei la mia de lei 
producție marfă și a fost de
pășit planul la beneficii cu 
aptoape 200 000 lei.

• La Uzina de piese, sub
ansamble și reparații side
rurgice — unitate care deser
vește întregul flux tehnologic 
de pe platforma Combinatului 
siderurgic Galați, s-au obți
nut noi și importante reali
zări pe linia modernizării cu 
forțe proprii a pieselor și uti
lajelor destinate „plămădirii“ 
metalului în marea vatră de 
oțel a Galațiului. Astfel, prin 
aplicarea unor măsuri tehni» 

apele reziduale — tehnologie 
pusă la punct de un grup de u- 
teciști — au fost economisite in 
1981 materii prime și materiale 
în valoare de 35 milioane lei. 
Au mai fost recuperate însem
nate cantităti de uleiuri, gaz me
tan, energie electrică. Totodată, 
în atelierul mecanic, au fost 
recondiționate prin muncă pa
triotică repere și subansamble 
din componenta unor instalații 
aflate în revizie si reparație, in
stalații. care au fost repuse ast
fel în funcțiune înainte de ter
menul planificat. (Nicolae M.).

ce și organizatorice, printre 
care tiristorizarea, realizarea 
maselor linialelor concepute 
și fabricate pe plan local, 
prin perfecționarea căilor cu 
role și a batiurilor, precum 
și prin construcția în combi
nat a barelor de cuplare de 
la linia de caje degrosisoare, 
opririle accidentale la trenul 
finisor de caje din cadrul la
minorului de benzi la cald au 
scăzut cu 80 la sută față de 
perioada de dinaintea acestor 
modernizări.
• Colectivul întreprinderii 

de geamuri din Tîrnăveni, 
cea mai mare unitate produ
cătoare de geam tras din 
țară, participă activ la inten
sificarea ritmului lucrărilor 
pe șantierele de locuințe, 
punînd la dispoziția construc
torilor însemnate cantități 
de geam tras, laminat și pro
file din sticlă colorată. Un 
recent bilanț arată că în pe
rioada scursă din acest an, 
sticlarii de aici au realizat 
peste plan 275 000 mp geam 
intr-o gamă largă de grosimi, 
modele și dimensiuni. Tot
odată, prin aplicarea unui 
amplu program de măsuri 
tehnice și organizatorice vi- 
zlnd diminuarea costurilor de 
producție au fost economisite 
2,7 milioane kWh energie 
electrică, suficientă ca secți*  
de geam tras a întreprinderii 
să funcționeze timp de o lună 
de zile.
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îmbunătățiri sau corectări !n 
unele sectoare ; mă refer, de 
exemplu, în zootehnie, la ovi
ne sau la combaterea eroziu
nii solului, la organizarea mal 
bună a activității de desecare 
și drenaj. Dar, pe ansamblu, 
se poate spune că avem un 
cadru de cercetare bine orga
nizat. Adăugind la acesta în- 
vățămîntul superior și învăță- 
mintul liceal — reiese că 
avem o forță puternică în 
stare să soluționeze toate pro
blemele.

De asemenea, Academia A- 
gricolă dispune de 182 000 
Hectare terenuri agricole, din 
care peste 100 000 arabile și de 
un sector zootehnic relativ 
dezvoltat — deși nu în raport 
cu suprafața agricolă și ara
bilă. în mod normal, unitățile 
de cercetare trebuie să consti
tuie un model, un exemplu 
fitît din punct de vedere ăl 
producțiilor, cit și din punct 
de vedere al organizării, al 
raportului dintre producția ce
realieră și a plantelor tehnice, 
dintre producția vegetală, în 
general, și producția ani
malieră.

Este asigurată o mecanizare 
corespunzătoare a lucrărilor 
agricole. Avem deci atît o 
bază umană, cit și una mate
rială corespunzătoare, care 
asigură îndeplinirea marilor 
sarcini stabilite prin progra
mul de cercetare agricolă, în 
strînsă legătură cu cerințele 
dezvoltării generale a agricul
turii, creșterii producției vege
tale și animale, a producției 
de bunuri de consum, de ma
terii prime, atît pentru buna 
aprovizionare a populației, cît 
și pentru nevoile industriei șl 
alte necesitați ale economiei 
naționale. *

da toate localită
țile tării, munici
piul Rlmnicti Vil- 
ceii cunoaște cit 
fiecare nouă zi o 
tot mai pv.Vtrn.iv.6, 
dezvoltate.
nelor Sale cartiere 
„1 Mai", „Nord", 
„Petrișor" li s-a a- 
dăugat in urmă cu 
putină vreme „Os- 
trovenii", un ade
vărat orășel, dotat 
cu complexe co
merciale. unități 
specializate In ser
vicii către popu
lație, obiective cul
turale, baze sporti
ve și de agrement. 
Mai nou insă, a fost 
reconstruit in între
gime ți centrul mu
nicipiului. vechile 
străzi, ee-l străbat 
de la un capăt la al
tul fiind mărginite 
de construcții mo
derne, de adevărate 
grădini cu flori.

CEZAR 
HÎRJESCU

Ceea ce se Impune acum 
este O bună folosire a forțelor 
și mijloacelor de care dispu
nem în cercetare, pentru ca 

aceasta să poată răspunde, în 
mod corespunzător, în urmă
torii ani, cerințelor ce îi stau 
în față.

Congresul al XII-lea al 
partidului a trasat ca obiectiv 
fundamental al dezvoltării ge
nerale a țării, trecerea la un 
nou stadiu în cincinalul 1981— 
1985, realizarea unei noi cali
tăți a muncii și vieții în toate 
sectoarele de activitate. în 
acest cadru, agricultura — ca 
una din ramurile de bază ale 
economiei — are sarcini deo
sebite.

Este necesar să realizăm o 
agricultură de mare randa
ment, care să asigure pe de
plin cerințele de consum ale 
populației, să aducă o contri
buție tot mal însemnată la 
dezvoltarea economiei națio
nale, la făurirea societății so
cialiste multilateral dezvoltate 
în România și la înaintarea 
fermă spre comunism. (Vil 
aplauze).

în acest an, am adoptat — 
ca plan distinct — planul 
special al producției agricole, 
tocmai pentru a putea urmări 
în mod deosebit înfăptuirea 
marilor sarcini ce le avem în 
agricultură. S-au elaborat pro
grame și subprograme, pe ra
muri și subramuri, pentru 
toate sectoarele agriculturii. 
Toate acestea trebuie să stea 
la baza organizării activității 
de cercetare științifică. înce- 
pînd cu Academia Agricolă, 
toate institutele, toate stațiu
nile de cercetare — în raport 
cu specificul lor — trebuie să 
pornească de la planul națio
nal al agriculturii, de la pro
gramele șt subprogramele de 
producție. Ele trebuie să stabi
lească cum să acționeze și ce 
este necesar să soluționeze 
cercetarea, spre a asigura în
făptuirea în întregime, în con
dițiile cele mai bune, a pla
nului și programelor stabi
lite.

în general, putem spune că 
am realizat o puternică acu
mulare de forțe umane și de 
mijloace materiale, atît în 
cercetare, cît și, în general, în 
agricultură. Acum trebuie să 
trecem de la această acumu
lare cantitativă la o nouă ca
litate. Să realizăm noua re
voluție agricolă, care presu
pune trecerea de la cantitate 
la o calitate nouă, superioară.

Stimați, tovarăși,

în centrul activității din do
meniul agriculturii continuă 
să stea — și va trebui să stea 
permanent —.problema ce
realelor. în 1985 trebuie să 
realizăm o producție de circa 
27 de milioane tone de ce
reale. La suprafața destinată 
cerealelor, acesta presupune o 
producție, în medie, de circa
4 tone și jumătate pe hectar. 
Este pe deplin posibil să rea
lizăm aceasta. Am luat în 
calcul cultura I-a, nu m-am 
referit la ceea ce însămîn- 
țăm în cultura a îî-a.

Pornind de aici, cercetarea 
trebuie să stabilească soiurile 
cele mai bune, de înaltă pro
ductivitate, de grîu, orz, po
rumb, secară și alte cereale. 
Să asigurăm cultivarea între
gii suprafețe cu cele mal bune 
soturl, în raport de condițiile 
pedoclimatice.

Este necesar să ne propu
nem realizarea, pînă în 1985, 
a unei producții medii ia hec
tar pe țară de cel puțin 4 000 
kg la grîu, 5 000 kg la orz și
5 500 kg la porumb. Soiurile 
de care dispunem în momen
tul de față așa cum s-a 
relatat în consfătuire — ne 
dau garanția realizării acestor 
producții. In toate stațiunile, 
din toate zonele țării, avem
— după cum s-a relatat aici,
— pentru grîu și orz soiuri 
care pot da producții de 6 și 
7 000 kg la hectar. Am realizat 
în unele întreprinderi agricole 
de stat și în unele cooperative 

asemenea producții, deci avem 
o confirmare a potențialului 
acestor soiuri. Trebuie să tre
cem la producerea seminței 
necesare din înmulțirea I-a 
și a II-a și să asigurăm res
pectarea normelor, a regulilor 
tehnologice și agrotehnice pen
tru realizarea acestor pro
ducții.

La plante tehnice, trebuie să 
realizăm la hectar cel puțin : 
2 500 kg floarea soarelui, 2 500 
kg soia, 40 000 kg sfeclă. Nu 
am luat în considerație la sfe
clă cifrele prezentate aici — 
de 50, 60 sau 70 000 kg la hec
tar. Mă refer ia producțiile 
medii pe țară. Ceea ce am ob
ținut atît în cercetare, cît șl 
în producția mare, demon
strează că potențialul semin
țelor de care dispunem asi
gură realizarea acestor pro
ducții.

Trebuie să ne propunem să 
soluționăm mai rapid proble
ma inului de ulei — unde 
avem producții slabe —, șl 
inului de fuior. Probabil că se 
impune stabilirea unei stații 
speciale, care să se ocupe de 
in în zonele principale. Tre
buie să facem totul pentru a 
ajunge să obținem minimum 
5 500—6 000 kg de in pentru 
fuior la hectar. Avem — se 
pare —rezultate bune la cî- 
nepă. Trebuie să le generali
zăm pentru a obține produc
ții mart, de 8—10 000 kg cî- 
nepă.

Avînd în vedere necesitățile 
industriei noastre textile, ale 
economiei naționale în general, 
ale industriei de ulei de in, 
este necesar ca cercetarea să 
stabilească, încă în urmă
toarele săptămîni, programul 
special și măsurile organiza
torice necesare pentru a rea
liza încă de anul viitor o 
schimbare în acest sector, pen
tru înfăptuirea obiectivelor 
stabilite în acest cincinal. Noi 
am prevăzut să ajungem pînă 

Ia 100 000 de hectare In de 
fuior. Aceasta prespune o pro
ducție minimă de circa 150 000 
tone de in fuior. Dacă la aceas
ta adăugăm cînepa, vom asigu
ra industriei noastre o cantitate 
importantă de materii prime 
pentru producția de textile.

Se impune să acționăm cu 
mai multă hotărîre pentru 
îmbunătățirea cercetării din 
legumicultura. După cum ve
deți, nu m-am referit la flori- 
cultură, pentru că am Impre
sia că se pune mal mult ac
centul pe floricultură — In
clusiv în învățămînt —, negli- 
jîndu-se problemele de bază 
ale legumiculturii. Trebuie să 
înțelegem, avem nevoie de le
gume. Cultivăm 300 000 de 
hectare cu legume In Româ
nia. Nu mă refer și la cultura 
a doua, care mărește supra
fața. Dacă am obține 30 000 kg, 
in medie, de legume la hec
tar, aceasta ar însemna circa 
9 milioane tone, de două ori 
mai mult decît este necesar 
pentru consumul în România. 
Este pe deplin posibil să rea
lizăm aceasta trecînd la o le
gumicultura intensivă.

Am discutat ieri, amănun
țit, despre tomate, unde ob
ținem sub 20 tone la hectar ; 
dacă o să cultivăm în conti
nuare tomatele așa cum le 
cultivăm acum, nu vom de
păși niciodată 20 de tone. Dar, 
trebuie, în mod obligatoriu, ca 
încă din acest an să luăm 
măsuri ca, în primăvară, în
treaga cultură de tomate să 
se facă pe baza regulilor mo
derne și — aș spune — și a 
practicilor tradiționale. Să 
cultivăm tomatele pe spa
liere, pe araci, Nu se poate ob
ține o producție de 2—3 kg 
pe plantă dacă aceasta nu 
este ridicată. Trebuie să li
chidăm concepția anarhică, 
boierească din legumicultura. 
Tovarășii care sa ocupă de 
acest sector spun mereu că 

legumicultura cere muncă 
multă. Nu se poate face agri
cultură și, în general, nu se 
poate crea nimic — nici pe 
plan spiritual, nici material 
— fără muncă 1 Legumicul
tura modernă presupune 
muncă, o organizare corespun
zătoare a activității ! Trebuie 
să realizăm densitățile nece
sare, să aplicăm tehnologiile 
care dau cele mai mari pro
ducții la hectar ! Trebuie să 
ajungem la tomate la 59—60 
de tone la hectar. Este o pro
blemă pe care trebuie, încă de 
anul viitor, să o rezolvăm ! 
Să realizăm o structură co
respunzătoare a culturii le
gumelor, aslgurînd toate le
gumele de care avem nevoie 
pentru o hrană corespunză
toare a populației. Nu putem 
lăsa aceasta la voia întîm- 
plării ! Obligatoriu trebuie să 
asigurăm cel puțin 10 kg de 
cartofi timpurii pe o persoană 
lunar, în vară. Trebuie să asi
gurăm mazăre și fasole tot cîte 
10 kg. Aceasta asigură o bună 
aprovizionare a populației. 
Trebuie să organizăm co
respunzător producția de legu
me și zarzavaturi, în raport 
de cerințele bunei aprovizio
nări și bunei hrăniri a popu
lației. Consumul de 170—180 kg 
anual pe locuitor stabilit este 
suficient, dar trebuie asigurat 
la timp, șl în varietățile care 
se impun. Nu doresc să intru 
în amănunte : am discutat cu 
conducerea ministerului, cu 
tovarășii din sectoarele res
pective — și este necesar să 
punem ordine în acest do
meniu.

încă din anul viitor întreaga 
suprafață cu legume trebuie 
irigată. Nu trebuie să mai ad
mitem cultura legumelor fără 
irigațiile necesare. Nu există 
la noi zonă fără lacuri sau fîn- 
tîni; prin foraje, nu la mare 
adîncime, putem asigura apa 
pentru anumite suprafețe, cu 

garanția că în orice condițiun! 
vom obține producția de le
gume stabilită.

Atît pentru legumicultură, 
cît și pentru celelalte sectoare 
agricole, este nevoie să asigu
răm semințe și răsaduri la 
timp, permanent. Avem o ex
periență care arată că se pot 
însămînța culturi, inclusiv de 
tomate, în iulie.

Trebuie să eșalonăm plan
tarea culturilor în raport 
de aprovizionarea populației. 
Practic, și la tomate, și la var
ză, trebuie să avem minimum 
trei serii de plantări; să asi
gurăm din mai varza, iar din 
iunie în cîmp tomatele, pînă 
în noiembrie. Să asigurăm 
oamenilor legume proaspete. 
Să ne propunem ca, începînd 
din martie și pînă în decem
brie, să asigurăm aprovizio
narea populației cu legume șl 
zarzavaturi în stare proaspătă. 
Din martie să avem salată, 
spanac și altele. Aceasta este 
problema care se pune în le
gumicultură I Trebuie ca, din 
anul viitor, să soluționăm 
această problemă. După cîte 
s-a spus aici, avem asigurate 
semințele necesare. Să le folo
sim, să organizăm răsadurile 
corespunzătoare pentru a reali
za aceste sarcini.

Este necesar să acordăm 
mai multă atenție problemei 
viticulturii. Cercetarea ne-a 
prezentat aici unele realizări 
— și avem, este adevărat, rea
lizări ; ele nu se reflectă însă 
în producție. Continuăm să 
avem producții de 5—6 000 kg 
struguri la hectar. Or, trebuie 
să ne propunem să reali
zăm în medie 12—15 000 kg 
struguri la hectar, pînă în 
1990, avînd în vedere și peri
oadele pentru ca viile șă intre 
pe rod. Aceasta înseamnă să 
trecem, încă din acest an, la 
organizarea marilor plantații, 
ca și a plantațiilor la popu
lație, numai cu soiuri de înal
tă productivitate. Practic, nu 

trebuie să mai plantăm soiuri 
care dau o producție sub 
15 000 kg. Nu mai trebuie să 
alergăm după soiuri care dau 
specialități de vinuri, pentru a 
obține medalii la concursuri. 
Avem nevoie de struguri de 
masă, de struguri de înaltă 
productivitate — și trebuie să 
trecem la realizarea acestui 
obiectiv. în general, trebuie să 
punem un mare accent pe so
iurile de vie care necesită mal 
puține tratamente, ținînd sea
ma nu numai de costuri, ci și 
de influența nocivă asupra 
sănătății oamenilor a produse
lor chimice, în cantități exa
gerate. Din păcate, în loc să 
existe preocuparea de a găsi 
soluții pentru reducerea con
sumului de chimicale, se soli
cită continuu creșterea aces
tora.

Aceasta presupune să culti
văm struguri de masă — care 
trebuie să reprezinte 50 la sută 
din suprafața noastră — și 
care merg și în vinificațle. Să 
punem și struguri de vin sau 
struguri din soiuri mixte — 
cum se spune — dar cu pro
ducții mari. Inclusiv hibrizii, 
pe care institutul l-a realizat, 
de 20—22 000 kg, și care nu au 
nevoie de nici un tratament, 
să-i extindem pentru a asigura 
producții corespunzătoare, pre
cum și vinul de masă pentru 
consum.

Trebuie, In mod hotărît, să 
nu se mai admită sub nici un 
motiv plantarea viilor pe su
prafețe arabile. Să trecem la 
organizarea marilor plantații 
pe terenurile în pantă, pe dea
luri, mergînd pînă sus, pe 
munți — cum există experien
ță în țara noastră — ca să nu 
mă refer și la experiența al
tora, cu rezultate foarte bune.

Se impune să acționăm cu 
hotărîre pentru realizarea, în 
acest cincinal, a comasării tu
turor viilor împrăștiate pe su-

(Continuare tn pag. a IlI-a)
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CONSFĂTUIRE DE LUCRU LA C.C. AL P.C.R.
(Urmare din pag. I)

Organizarea consfătuirii se 
înscrie in suita de întîlnlri de 
lucru ale secretarului general 
al partidului cu cadrele de 
conducere din economie, cu 
specialiștii, cu oamenii muncii 
în vederea asigurării noii ca
lități tn toate domeniile și sec
toarele producției materiale, 
înfăptuirii neabătute a hotărî- 
rilor Congresului al XII-lea al 
P.C.R., privind dezvoltarea 
continuă a patriei noastre, ri
dicarea nivelului de trai, ma
terial și spiritual al poporului.

Consfătuirea reflectă grija 
pe care conducerea de partid 
șl de stat, personal tovarășul 
Nicolae Ceaușescu o acordă 
traducerii în viață a obiectivu
lui stabilit de Congresul al 
XII-lea al partidului privind 
înfăptuirea unei profunde re
voluții agrare. Tema consfă
tuirii a constituit-o analiza 
largă a rezultatelor și obiecti
velor cercetării, extinderea și 
generalizarea realizărilor obți
nute tn activitatea științifică, 
promovarea progresului tehnic 
în agricultură, adîncirea inte
grării cercetării științifice și 
îhvățămîhtulul cu producția, 
în lumina hotărîrilor Congre
sului al XII-lea al P.C.R. și ale 

celui de-al II-lea Congres al 
țărănimii.

Pe ordinea de zi a consfătui
rii s-au aflat următoarele 
puncte :

— Raportul privind rezulta
tele și obiectivele cercetării 
științifice, introducerii progre
sului tehnic în agricultură, in
dustria alimentară, silvicultură 
și gospodărirea apelor, adînci- 
rii integrării cercetării și în- 
vățămîntului cu producția, în 
lumina hotărîrilor Congresului 
al XII-lea al P.C.R. și a in
dicațiilor date de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, cu prilejul 
vizitelor de lucru în unitățile 
agricole, precum și la Consfă
tuirea de lucru de la C.C. al 
P.C.R. din 27—28 august 1981.

— Programul de cercetare 
științifică și introducere a pro
gresului tehnic în agricultură, 
industria alimentară, silvicul
tură și gospodărirea apelor în 
perioada 1981—1985.

Lucrările consfătuirii s-au 
desfășurat în plen și pe urmă
toarele secțiuni : Cereale și 
plante tehnice ; Horticultura ; 
Creșterea animalelor; Pond 
funciar, gospodărirea apelor șl 
silvicultură ; Industria alimen
tară.

în plenul consfătuirii, tova
rășul Nicolae Giosan, președin
tele Academiei de științe agri

cole șl silvice, a prezentat ra
portul înscris la ordinea de zi, 
și au luat cuvîntul tovarășii 
Cristian Hera, director adjunct 
științific al Institutului pentru 
cereale și plante tehnice Fun- 
dulea, Petre Baniță, directorul 
Stațiunii centrale de cercetări 
pentru cultura plantelor pe ni
sipuri — Dăbuleni, Constantin 
Olaru, directorul Stațiunii de 
cercetări agricole Caracal, Ion 
Puia, rectorul Institutului a- 
gronomic din Cluj-Napoca, La- 
zăr Drăghlcl, șeful Programu
lui de cercetare pentru cultura 
orzului de la Institutul pentru 
cereale și plante tehnice Fun- 
dulea, Constantin Pintilie, rec
torul Institutului agronomic 
din București, Mihai Maclei, 
director adjunct științific la In
stitutul de cercetări pentru vi
ticultură și vinificație Valea 
Călugărească, Lucian Jidav, 
director adjunct științific la 
Institutul de cercetări pentru 
legumicultură și floricultură — 
Vidra, Ioan Moldovan, directo
rul Institutului de biologie și 
nutriție animală Balotești, Ma
tei Berindei, directorul Insti
tutului de cercetare și produc
ție a cartofului Brașov, Dumi
tru Turiceanu, directorul Sta
țiunii de cercetare și produc
ție a cartofului Tulcea, Gheor- 
ghe Zarnea. decanul Facultății 

de biologie de la Universitatea 
din București, Parnia Pîrvan, 
directorul Institutului de cer
cetare și producție pomicolă 
Pitești-Mărăcineni, Costache 
Teșu, rectorul Institutului a- 
gronomic din Iași, Ștefan Moi
se, directorul Institutului de 
cercetare și producție pentru 
creșterea ovinelor și caprinelor 
Palas-Constanța, Titus Șuba, 
directorul Stațiunii de cerce
tări agricole Lovrin, Gheorghe 
Stoian, directorul Stațiunii 
centrale de cercetări pentru 
combaterea eroziunii solului — 
Perieni, Gheorghe Cremenes- 
cu, directorul Stațiunii de cer
cetări agricole Albota, Alexan
dru Volcov, directorul Institu
tului de studii și proiectări 
„Delta Dunării"-Tulcea, Gheor
ghe Hîncu, directorul Institu
tului de cercetare și inginerie 
tehnologică pentru irigații și 
drenaje Băneasa-Giurgiu.

în cadrul secțiunilor au luat 
cuvîntul un număr de 118 par- 
tictpanți.

Vorbitorii au dat o înaltă 
apreciere rolului hotărîtor al 
tovarășului Nicolae Ceaușescu 
la elaborarea și aplicarea poli
ticii partidului și statului nos
tru. pentru înfăptuirea unei 
profunde revoluții in agricul
tura românească, ramură de 
bâză a economiei naționale, 

pentru traducerea neabătută In 
viață a politicii partidului de 
ridicare continuă a nivelului 
de trai material și spiritual al 
poporului.

De asemenea, participanții la 
dezbateri au evidențiat aportul 
deosebit al tovarășei Elena 
Ceaușescu în orientarea cerce
tării către problemele funda
mentale ale agriculturii, în ve
derea creșterii rolului științei 
în progresul general al țării.

Dezbaterile s-au caracterizat 
printr-un pronunțat caracter 
de lucru, intervențiile formu
late în acest sens in plen de 
către secretarul general al 
partidului determinînd orien
tarea analizei și a propunerilor 
de măsuri spre problemele 
fundamentale ale cercetării ști
ințifice și dezvoltării agricul
turii. Pe baza concluziilor des
prinse din cuvîntarea rostită 
de tovarășul Nicolae Ceaușescu 
la Consfătuirea de lucru pe 
problemele agriculturii din 
27—28 august s-a examinat, în 
spirit critic și autocritic, acti
vitatea desfășurată de Acade
mia de științe agricole și sil
vice, de institutele și stațiunile 
de cercetări, de cadrele didac
tice din învățămîntul superior 
agricol, modul în care acestea 
și-au îndeplinit rolul, atribuții
le și răspunderile ce le revin 

In promovarea progresului teh
nic în agricultură, industria a- 
limentară, silvicultură și gos
podărirea apelor, pentru reali
zarea unor producții vegetale 
și animale mari, constante și 
eficiente. Vorbitorii au anali
zat atît realizările cît șl nea
junsurile existente în domeniul 
cercetării științifice, destinată 
asigurării progresului agricul
turii, și au făcut propuneri de 
perfecționare a conducerii ac
tivității de cercetare, introdu
cere și generalizare a rezulta
telor descoperirilor științifice 
în întreaga agricultură.

Relevînd succesele obținute 
de cercetarea științifică, con
tribuția sa sporită la dezvol
tarea agriculturii, la obținerea 
unor producții.vegetale și ani
male cît mai mari, vorbitorii 
au subliniat că în acest dome
niu există un mare potențial 
nevalorificat integral, posibili
tăți umane și materiale care 
nu au fost folosite pe deplin, 
formulind in acest sens propu
neri de măsuri concrete, care 
Să asigure o nouă calitate a 
întregii activități, pe măsura 
exigențelor noii revoluții 
agrare, a rolului ce revine a- 
cestei principale ramuri a eco
nomiei naționale In asigurarea 
unei tot mai buhe aprovizio
nări a populației, a materiilor 

prime necesare Industriei, a 
sporirii participării la export.

O atenție deosebită a fost 
acordată căilor de acțiune în 
vederea aplicării neîntîrziate și 
generalizării rezultatelor obți
nute de cercetare, a noilor se
mințe, soiuri, rase de animale, 
astfel îneît, din această toam
nă, să se asigure premisele 
creșterii rapide a producției în 
toate unitățile, la nivelul celor 
fruntașe, ale căror realizări 
demonstrează că există toate 
condițiile pentru înfăptuirea 
integrală a programului de 
dezvoltare a agriculturii. în a- 
cest sens, vorbitorii au subli
niat răspunderea ce revine 
Academiei de științe agricole 
și silvice, instttutelor de cer
cetări, organelor agricole la 
toate nivelurile, specialiștilor 
în stabilirea și aplicarea fermă 
a tehnologiilor necesare extin
derii corespunzătoare a rezul
tatelor cercetării, la obține
rea, pe această bază, a unei 
producții vegetale și animale 
la nivelul ridicat al unităților 
experimentale.

în același timp, au fost re
levate sarcinile și răspunderile 
tehnicienilor șt specialiștilor 
care lucrează nemijlocit în 
producție, a maselor de lucră
tori, cooperatori, țărani, care 

trebuie să-și aducă o contribu
ție tot mai mare la progresul 
cercetării științifice, la apli
carea în producție pe scară 
largă a rezultatelor activității 
științifice, în direcția obținerii 
unei producții agricole de înalt 
randament, dezvoltării agricul
turii pe o treaptă superioară.

Vorbitorii s-au angajat, în 
numele colectivelor pe care le 
reprezintă, să muncească cu 
dăruire și pasiune, cu cea mai 
înaltă răspundere pentru per
fecționarea continuă a activi
tății de cercetare în toate do
meniile, pentru extinderea și 
generalizarea mai rapidă în 
producție a rezultatelor obți
nute, pentru o reală integrare 
a învățămîntulul cu cercetarea 
și producția, tn vederea dez
voltării șl modernizării conti
nue a agriculturii, sporirii 
contribuției sale la progresul 
economiei naționale. înfăptui
rii programului de ridicare 
continuă a nivelului de trai, 
material și spiritual al între
gului popor.

în încheierea Consfătuirii a 
luat cuvîntul tovarășul 
NICOLAE CEAUȘESCU, se
cretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste Româ
nia.
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prafețe mici și plantarea cu viță 
de vie de înaltă productivitate, 
păstrînd, desigur, proprietatea 
fiecăruia, în conformitate cu 
legea. Trebuie însă să grupăm 
viile pentru a pune ordine, 
pentru a asigura organizarea 
corespunzătoare a lucrărilor și 
pentru a lichida actuala stare 
de lucruri care împiedică în 
general efectuarea în bune 
condiții a lucrărilor agricole.

In pomicultură avem, de ase
menea, rezultate pozitive. Dis
punem de o serie de soiuri 
bune, dar nici acestea nu sînt 
generalizate în producție. Or, 
și aici se impune ca pînă în 
1990 să se încheie procesul de 
organizare de plantații cu soiu
rile corespunzătoare, în struc
tura care să asigure fructe în- 
tr-o mare varietate și în pe
rioadele necesare. Să realizăm 
soiurile cele mai bune, mai re
zistente și cu necesități de tra
tament cît mai reduse. Să ne 
propunem să ajungem la cel 
puțin 20 tone de fructe la hec
tar. Numai așa vom putea asi
gura realizarea programului 
privind creșterea producției de 
fructe și asigurarea consumu
lui pe locuitor stabilit. în acest 
cadru intră și programul exis
tent, pentru creșterea, încă din 
anul viitor, a producției de 
căpșuni, zmeură, afine și altele. 
Pentru aceasta dispunem — 
după cîte ne-au asigurat tova
rășii din acest sector — de ma
terialul săditor, de tot ce este 
necesar. Mă refer — după, cum 
vedeți — mai cu seamă la ceea 
ce avem; dar voi vorbi și de 
ceea ce trebuie să facem pen
tru viitor. In fața noastră tre
buie să stea sarcina de a apli
ca în producție, de a genera
liza ceea ce am realizat — și 
aceasta va face să dublăm ra
pid în cîțiVa ani producția. Am 
insistat, și,,insist pe folosirea a 
ceea ce avem, pentru că de 
aceasta depinde ca în cincina
lul actual să putem realiza 
programul pe care îl avem în 
agricultură.

Tovarăși,

Avem, de asemenea, sarcini 
Importante în zootehnie, în ce 
privește efectivele, dar mai 
ales în creșterea producției 
animaliere — de carne, lapte, 
Iîna și ouă. Trebuie, într-ade- 
văr, să punem capăt anarhiei, 
aș spune chiar iresponsabilită
ții, care a domnit cam mult 
timp în acest sector. S-a și 
creat nejustificat mentalitatea 
că trebuie să aducem rase din 
străinătate și să ne propunem 
6ă înlocuim ceea ce s-a acli
matizat și dezvoltat în de
cursul deceniilor și secolelor în 
țara noastră. S-au stabilit pro
grame în această privință. 
S-au precizat și rasele de bo
vine asupra cărora să ne oprim 
și s-a pus accentul pe Bălțata 
românească și Bruna de Ma
ramureș. S-au realizat acțiuni 
de ameliorare — șiv avem re
zultate pozitive în această di
recție. însă și aici generaliza
rea merge greu și trebuie să 
acționăm cu toată hotărîrea 
pentru ca în acest cincinal să 
realizăm programul de crește
re a efectivelor de bovine. Tre
buie să ajungem pînă în 1990 
la circa 8 milioane jumătate— 
9 milioane de bovine, iar în 
1985 la 7 milioane și jumătate 
— pentru a putea «asigura buna 
aprovizionare cu lapte, produ
se lactate și carne a populației 
și, desigur, cu materii prime 
pentru industrie, inclusiv pieile 
de care are nevoie.

Este pe deplin posibil să rea
lizăm acest lucru. Cercetarea 
trebuie să se concentreze pe 
programele existente. Trebuie 
să se generalizeze, de aseme
nea, ceea ce avem realizat 
bun. Să ne ocupăm de rasele 
de animale pe care le avem, 
să folosim reproducătorii cei 
mai buni, să asigurăm furaja
rea corespunzătoare și astfel 
vom depăși planul de produc
ție de carne și de lapte prevă
zut pînă în ’85. Nu se cere ni
mic deosebit cercetătorilor, de- 
cît să se angajeze serios să fo
losească ceea ce avem noi.

La ovine, mi se pare că situ
ația nu este satisfăcătoare. 
Avem, într-adevăr, la merinos, 
rezultate bune. Avem la Palas 
o rasă cu rezultate bune. Am 
generalizat-o în Constanța, dar 
cu producții mai mici de ju
mătate decît în stațiune. însă 
am rămas în urmă cu Țur- 
cana, care reprezintă aproape 
40 la sută din ovine, precum 
și cu Țigaia care deține, de 
asemenea, o pondere de 40 

la sută. Avem în vedere să a- 
j ungem la oile cu lînă fină la 
30 la sută. Țigaia și Țurcana 
reprezintă, împreună, mai 
mult de 80 la sută din ovinele 
noastre. Cercetarea noastră a 
neglijat activitatea de amelio
rare a acestor rase ! Trebuie 
să ne propunem ca rapid, în 
cîțiva ani, să transformăm Ți
gaia într-o oaie de minimum 
60—70 kg, cu o producție de 
lînă de 4—5 kg, iar Țurcana 
pină cel mai târziu în 1990, 
într-o oaie care să depășeas
că 100 kg greuțate, în special 
pentru producția de lapte. In 
raport cu aceasta, trebuie să 
vedem și organizarea cercetă
rii, concentrarea forțelor din 
acest domeniu. Trebuie să 
mergem la maximum pe ra
sele pentru lînă fină și semi- 
rină. Ameliorarea raselor Țur- 
eană și Țigaie nu se poate re
aliza la Palas, ci trebuie să 
creăm centre speciale, avînd 
în vedere importanța pe care 
o au acestea în economia noas
tră. Să acționăm mult mai ra
pid pentru soluționarea aces
tei probleme. Sînteți specia
liști și știți că, obținînd două 
fătări într-un an sau o fătare 
și jumătate, în 4—5 ani poți 
reînnoi întregul efectiv de 
ovine, prin acțiuni dirijate de 
ameliorare, ridicînd calitatea 
și transformînd rasele respec
tive în rase superioare.

Avem rezultate mai bune în 
sectorul porcin. Trebuie să 
acționăm și aici în direcția 
realizării materialului de înal
tă productivitate, cu un grad 
de asimilare și creștere rapidă. 
Să pornim tot de la ceea ce 
avem ; materialul de care dis
punem ne asigură realizarea 
programului pe care îl avem.

La fel, la păsări. Avem un 
sector relativ pus la punct; 
să realizăm programul pentru 
carne de pasăre și chiar să-1 
depășim, ținînd seama de ră- 
mînerile în urmă la bovine. 
Să realizăm cantitatea de ouă 
prevăzută pentru a acoperi pe 
deplin consumul populației.

Avem sarcini mari în pisci
cultura. Există și în această 
privință un program ; trebuie 
să spun însă că el nu s-a re
alizat. Dispunem de 400 000 ha 
luciu de apă ; între timp am 
mai creat lacuri de acumula
re, dar producția de pește bate 
pasul pe loc. Nici în țară, nici 
în Delta Dunării nu s-a făcut 
totul pentru realizarea pro
gramului stabilit. Este necesar 
să revedem foarte serios si
tuația din piscicultura și să 
stabilim măsurile ce se impun 
pentru înfăptuirea programu
lui. Să mergem pe soiuri de 
pește ce nu trebuie furajat și 
care consumă plantele din apă 
— așa cum se face în toată 
lumea.

De asemenea, să acordăm 
mai multă atenție apiculturii. 
Se pare că din acest punct de 
vedere lucrurile nu ne pot 
mulțumi. Deși, pe total, avem 
un număr mare de familii de 
albine, cantitatea de miere nu 
este prea mare. în întreprin
derile de stat și cooperative 
numărul de stupi de albine 
este foarte mic și cred că, în
tr-o anumită măsură, aceasta 
are și o influență negativă a- 
supra producției agricole, cu- 

'noscînd rolul pe care-1 au al
binele. Fiecare unitate să aibă 
obligatoriu un număr de fa
milii de albine și să se stabi
lească cum trebuie amplasate, 
începînd din primăvară, pînă 
în toamnă. Să organizăm mai 
bine apicultura, să ne ocupăm 
de ea ca de una din proble
mele importante ale economi
ei naționale.

Pentru sericicultură, avem 
de asemenea, un program, în 
Ministerul Agriculturii, există 
și o întreprindere, dar nu pro
ducem firele de mătase, în 
cantitatea de care avem ne
voie. Să luăm programul pe 
care l-am stabilit, să-l actuali
zăm și să adoptăm măsuri 
pentru realizarea lui! Cerce
tarea trebuie să se axeze și ea 
pe aceste probleme.

Stimați tovarăși,

După cum vedeți, în toate 
domeniile avem programe. 
Pentru toate institutele și ca
drele de cercetare, pentru toți 
oamenii muncii din agricultu
ră, se impune astăzi să plece 
de la acestea spre a stabili 
felul cum trebuie să acțione
ze. Cercetarea științifică tre
buie să pună în centrul preo
cupărilor înfăptuirea progra
melor, realizarea producțiilor 
stabilite pornind de la rezul
tatele pe care le avem.

Insist asupra acestor lucruri

pentru că nu doresc ca cineva 
să vină peste un an să spună : 
ne trebuie 10 ani pînă o să 
creăm un soi nou. Să ne concen
trăm pe soiurile existente, să 
le folosim pe acestea. Să le 
perfecționăm, să le stabilizăm 
și să le aplicăm în producție. 
Chiar dacă un an de zile nu 
vom face nimic altceva în cer
cetare decît aceasta ! Cu ceea 
ce avem actualmente, dispu
nem de tot ce e necesar în 
cercetarea științifică pentru a 
înfăptui obiectivele stabilite.

Sînt, de asemenea, probleme 
in silvicultură. Aici s-a vorbit
mai puțin, deși și acest dome
niu este legat de știința agri
colă. Avem și în silvicultură 
un program. Cercetarea tre
buie să rupă cu conservatoris
mul și să acționeze serios pen
tru realizarea acestui program, 
pentru a asigura realizarea de 
pomi cu o productivitate mai 
mare, cu o durată de creștere 
cît mai mică, în Vederea sa
tisfacerii necesităților econo
miei naționale.

Avem și un program de me
canizare, și o sistemă de ma
șini. Ceea ce se impune și 
aici este să asigurăm realiza
rea programului. Dispunem de 
tot ce este necesar, industria 
noastră constructoare de ma
șini este în stare, și trebuie să 
asigure realizarea mecaniză
rii tuturor lucrărilor agricole 
în perioadele stabilite.

Se impune intensificată 
munca și în domeniul medi- 
cinei veterinare. Trebuie ac
ționat și pentru combaterea 
diferitelor boli la plante. Și 
în acest an am avut pierderi 
la animale datorită și lipsuri
lor în activitatea medicinei 
veterinare, în domeniul pre
venirii și combaterii bolilor. 
Sigur, nu trebuie să ajungem 
să facem abuz de medicamen
te la animale. Trebuie să luăm 
mjăsurile preventive de igienă 
pentru a împiedica îmbolnăvi
rile : dar trebuie să dispunem, 
în același timp, de mijloacele
necesare pentru a acționa ra
pid și a împiedica provoca
rea de pierderi, așa cum s-a 
întîmplat în acest an. Același 
lucru este valabil 
privește protecția 
prin combaterea 

și în ce 
plantelor, 
diferitelor

boli. Accentul va trebui să-1 
punem îndeosebi pe realizarea 
soiurilor cu rezistență la boli, 
spre a reduce consumul de 
chimicale. în general, trebuie 
să înțelegem bine că abuzul 
de chimicale, pe lîngă cheltu
ielile materiale pe care le ne
cesită, are repercusiuni încă 
necunoscute pe deplin asupra 
sănătății oamenilor; oricum 
influențează negativ. Este e- 
vident că orice produse de 
combatere a diferitelor boli, 
introduse în organism, nu pot 
decît să dăuneze. De aceea, 
cercetarea științifică și pro
ducția trebuie să se axeze pe 
realizarea soiurilor de plante 
rezistente, care să nu mai facă 
necesar să se apeleze la tot 
felul de chimicale, inclusiv la 
ierbicide.

Este necesar să acționăm cu 
toată fermitatea pentru pre
cizarea tehnologiilor și sta
bilirea obligatoriu a norme
lor ce trebuie realizate de 
către toate unitățile de pro
ducție. Am vorbit la consfă
tuirea recentă pe problemele 
agriculturii de unele proble
me din acest domeniu, despre 
densitate, perioadele de însă- 
mînțări, desfășurarea lucrări
lor agricole. Va trebui să dăm 
o atenție mai mare probleme
lor tehnologice, modului de e- 
xecutare a lucrărilor agricole, 
începînd cu aratul și pregăti
rea solului. Desigur, există de
osebiri de sol, de climă. Dar 
cu atît mai mult, solurile mai 
sărace trebuie bine lucrate. Să 
administrăm peste tot îngră
șăminte naturale pentru a a- 
sigura fertilizarea și obținerea 
producțiilor de care avem ne
voie.

Academia Agricolă trebuie 
să poarte răspunderea declină 
a realizării semințelor și ma
terialului săditor. Să asigurăm 
înmulțirea întîia, de regulă, în 
unitățile de cercetare, iar rea
lizarea înmulțirii a doua sase 
facă în ferme specializate, în 
întreprinderi de stat și coope
rative agricole de producție, în 
cadrul consiliilor unice agroin
dustriale. Sub conducerea A- 
cademiei, a institutelor de 
specialitate trebuie să se asi
gure producerea întregii can
tități de semințe, livrarea cu 
certificate de calitate, cu in
strucțiuni asupra felului cum 
să se execute însămînțarea și 
celelalte lucrări agricole.

De asemenea, Academia, prin 
institutele specializate, Institu
tul central zootehnic, trebuie 
să asigure reproducătorii, ma
terialul de elită, materialul 
seminal, pentru toate speciile 
de animale, din toate sectoa
rele, inclusiv din sectorul 
particular.

Doresc să atrag atenția că, 
vorbind de agricultură, înțeleg 
agricultura în ansamblu, indi
ferent de proprietate. Cerce
tarea aparține Ministerului 
Agriculturii, nu unui sector 
sau altuia și trebuie să asigu
răm aplicarea uniformă a mă
surilor stabilite. Institutul cen
tral zootehnic are în subordi- 
nea sa centrele de însămînțări 
artificiale. Să le perfecționeze 
și să răspundă atît de monta 
artificială, cît și de cea natu
rală.

Revin, încă o dată, la nece
sitatea elaborării de către Aca
demia Agricolă, de către in
stitutele de specialitate, a teh
nologiilor pentru lucrările a- 
gricole, în raport cu zonele 
pedoclimatice pentru toate 
produsele, pentru fiecare în 
parte.

Academia Agricolă trebuie 
să joace un rol activ în reali
zarea programului de dezvol
tare a agriculturii, în înfăp
tuirea revoluției agricole.

Nu se poate vorbi de revo
luție agricolă fără știință agri
colă și aceasta înseamnă că 
cercetarea trebuie să-și asume 
răspunderea și să acționeze în 
această direcție. In consfătuire 
s-a discutat despre problema 
irigațiilor, a ameliorărilor, s 
desecărilor, a combaterii ex
cesului de umiditate. Am rea
lizat un mare volum de iriga
ții, avem, în continuare, un 
plan destul de important de 
realizat. Trebuie să constituie 
o preocupare a întregii Aca
demii, a întregului minister, 
stabilirea unor reguli și norme 
mai bune pentru organizarea 
sistemelor de irigații, exclu- 
zind posibilitatea băltirii, a 
excesului de umiditate. Să ela
borăm și să trecem rapid la 
realizarea programului de de
secări pe suprafețe mari, așa 
cum este stabilit prin planul 
cincinal. Probabil, va trebui să 
trecem la crearea unor unități 
unice, care să realizeze proiec
tele, să le execute și să răs
pundă de exploatarea sisteme
lor de desecare, și care să fie 
amplasate în zonele respec
tive. Este necesar să aplicăm 
hotărît măsurile de combatere 
a eroziunii solului. Avem o 
experiență bună, dar trebuie 
să. organizăm aplicarea ei pe 
zone, creînd întreprinderi uni
ce, care să facă proiectele, pe 
baza experienței și cu spri
jinul organelor corespunză
toare, să execute și să asigure 
organizarea lucrărilor. Nu este 
vorba să creștem personalul, 
ci să-1 repartizăm mai bine. 
Spun asta pentru a evita ce
rințele de personal. Să asigu
răm o mai bună organizare și 
folosire a personalului pe care 
îl avem, o mai bună repartiza
re a sa, astfel încît să nu mai 
întocmească hîrtii. Dealtfel, 
problema aceasta este poate 
printre cele mai importante 
pentru realizarea planului de 
producții agricole. Aceasta este 
valabil și pentru lucrările de 
desecare, folosirea irigațiilor 
și ameliorarea solului. Dacă 
nu vom acționa cu toată hotă
rîrea în această direcție, nu 
vom putea îndeplini ceea ce 
ne-am propus. Și Academia și 
Ministerul Agriculturii trebuie 
să treacă la măsurile cores
punzătoare, din toamna aces
tui an, pentru realizarea pro
gramului pe care îl avem.

Este, de asemenea, necesar 
să acordăm atenție punerii în 
valoare a terenurilor nisipoa
se. Am cîștigat o anumită ex
periență, dar n-o aplicăm în 
mod corespunzător. Să trans
formăm în cîțiva ani terenuri
le nisipoase în terenuri bune 
pentru o agricultură de înaltă 
productivitate.

Este necesar să elaborăm în 
cel mai scurt timp programul 
unitar pentru Delta Dunării. 
Să lichidăm fărîmițarea forțe
lor, acțiunile dispersate care, 
de fapt, în anumite cazuri, au 
înrăutățit situația din Deltă. 
Să organizăm întreprinderi u- 
nice, o administrare unică 
agro-silvico-piscicolă. în Delta 
Dunării nu trebuie să lucreze 
independent fiecare sector. Or
ganizațiile unice să primească 
zonele corespunzătoare, într-o 
concepție unitară pe întreaga 
Deltă a Dunării, și să acționeze 
pe baza unui program, sub o 
conducere unică, concentrînd 

specialiștii din toate domeniile
— din agricultură, silvicultură, 
piscicultură, creșterea anima
lelor. Este necesar să se creeze 
rapid un colectiv central care 
să prezinte în cîteva luni acest 
program, astfel ca, încă din 
anul viitor, să trecem Ia noua 
organizare și exploatare uni
tară a Deltei Dunării.

Se elaborează un program 
pentru dezvoltarea zootehniei 
în zonele de munte. E nece
sar să-1 urgentăm, pentru că și 
în această direcție, din toam
na acestui an, trebuie să mer
gem ferm pe folosirea zonelor 
montane în creșterea anima
lelor, îndeosebi a bovinelor și 
ovinelor, punînd în valoare re
zervele mari de pășuni și fi
nețe de care dispunem.

Stimați tovarăși,

Iată direcțiile în care consi
der că trebuie să acționăm, 
încă din acest an, pentru a face 
să crească contribuția științei 
agricole la înfăptuirea progra
mului de creștere rapidă a 
producției agricole vegetale și 
animale.

în toată această activitate 
trebuie să se pornească, desi
gur, de la cele mai noi cuce
riri ale științei, atît pe plan 
național, cît și internațional. 
Este necesar să ținem seama 
de ceea ce am realizat noi, de 
ceea ce s-a realizat în alte 
țări, să întărim colaborarea cu 
institutele corespunzătoare din 
țările socialiste și din alte țări. 
Să nu ne mai apucăm să fa
cem ceea ce este deja realizat 
în alte țări. Să pornim de la 
nivelul realizat și să mergem 
în continuare, să aplicăm ceea 
ce este deja obținut și să tre
cem la noi cercetări.

Desigur, punînd accentul pe 
aplicarea în producție a ceea 
ce am realizat pînă acum, trer 
buie, fără îndoială, să ne gîn- 
dim și la perspectivă. Să avem 
în vedere ca, în cincinalul 
acesta, să pregătim soiurile, 
rasele de animale, tehnologiile 
și așa mai departe — pentru 
cincinalul viitor. Să avem o 
perspectivă, să gîndim la vii
torul țării noastre, să acționăm 
ca buni gospodari, cu toată 
răspunderea ! Să aplicăm întâi 
ceea ce am făcut, pentru că 
dacă tot mereu vom alerga 
după altceva și nu vom aplica 
ce am descoperit, ne vom po
meni în situația armatei care 
înaintează pe un front larg dar 
nu-și acoperă și nu-și consoli
dează spatele. Or, și în cerce
tare — și în toate domeniile — 
trebuie să consolidăm ceea ce 
am realizat. Aici consolidarea 
înseamnă să aplicăm în pro
ducție rezultatele cercetării, 
să obținem producțiile pe care 
le-am realizat în solele expe
rimentale — și, pe această 
bază, să mergem mai departe, 
să creăm soiuri noi, mai pro
ductive.

Desigur, trebuie să mergem 
la grîu la soiuri de 10 000 de 
kg, la porumb de 15 000—20 000 
de kg, la orz de 10 000—12 000 
de kg la hectar. . Trebuie să 
mergem în legumicultura la 
soiuri de producții mai mari. 
La fel în toate domeniile. Dar
— spun încă o dată — privind 
perspectiva să asigurăm ca 
ceea ce am realizat să fie apli
cat în producție.

Se impune să crească rolul 
biologiei în activitatea de cer
cetare, în soluționarea proble
melor complexe ce se-pun as
tăzi în știința agricolă. In mod 
deosebit, este necesar să creas
că rolul geneticii, al ingineriei 
genetice, al biochimiei și altor 
discipline, care au un rol ho- 
tărîtor în realizarea de mutații 
și schimbări revoluționare în 
structura plantelor și animale
lor, deci în realizarea unor so
iuri și animale cu caracteris
tici superioare, care vor asi
gura realizarea revoluției agri
cole, a revoluției în știința 
agricolă.

Trebuie să mărim puterea 
plantelor de asimilare a ener
giei și de conversie. Să înțele
gem cît mai deplin tainele in
time ale naturii, să găsim căile 
de stimulare a fotosintezei și 
de folosire a ei în obținerea de 
producții timpurii, de înalt 
randament.

Să ne preocupăm de crește
rea gradului de asimilare a fu
rajelor de către animale. Cer
cetarea din zootehnie trebuie 
să abordeze cu îndrăzneală 
această problemă. Rămînînd 
cu consumurile mari de astăzi 
în creșterea animalelor, nu 
vom putea asigura realizarea 
programelor pe care le avem. 
Sigur, se pun probleme deose
bite, de genetică și biochimie, 

în acest domeniu. De acestea 
trebuie să se ocupe cercetarea, 
inclusiv de schimbările ce 
trebuie realizate in metabolism 
pentru a asigura mărirea gra
dului de asimilare, creșterea 
randamentului în furajare, re
ducerea consumurilor.

Este necesar, de asemenea, 
să acordăm o atenție cores
punzătoare altor activități le
gate de agricultură, privind 
biogazul, biomasa, problemele 
energeticii, inclusiv energia 
solară care trebuie folosită în 
agricultură.

Deci, punînd în centrul acti
vității realizarea în practică a 
tot ceea ce am creat pînă 
acum, trebuie să organizăm 
mai temeinic activitatea de 
cercetare de perspectivă în 
problemele fundamentale pen
tru dezvoltarea producției a- 
gricole, spre a putea fi în pas 
și, dacă este posibil, în unele 
domenii, chiar înainte, față de 
aceea ce se realizează pe plan 
mondial. Să facem ca știința 
agricolă să aducă o contribuție 
tot mai mare la întregul pro
gram de dezvoltare a patriei 
noastre.

Toate acestea cer să acțio
năm cu mai multă hotărîre 
pentru îmbunătățirea activi
tății Academiei Agricole, a ac
tivității institutelor centrale și 
stațiunilor de cercetare. Să se 
precizeze mai bine atribuțiile 
și rolul lor, răspunderile pe 
care le au, fiecare, în domeniile 
respective. Să facem ca toți 
cercetătorii din domeniul a- 
gricol să conducă direct fer
me și unități de producție ale 
institutelor de cercetare sau 
ale întreprinderilor agricole de 
stat și cooperativelor agricole 
de producție.

Este necesar să se asigure 
participarea mai activă a ca
drelor din învățămîntul su
perior la întreaga activitate de 
cercetare și creștere a pro
ducției agricole. Problemele 
cercetării agricole privesc 
deopotrivă și învățămîntul su
perior, cadrele din acest sec
tor. Nu poate fi un bun pro
fesor specialistul care nu știe 
să organizeze bine o fermă a- 
gricolă, să obțină producții co
respunzătoare, în domeniul lui 
de specialitate. Avem în toate 
unitățile agricole sectoare de 
cereale, de plante tehnice și 
zootehnice unde cercetătorii și 
profesorii pot lucra. Să se 
ducă și să răspundă ca ferma 
zootehnică, ferma de cereale 
sau de legumicultura, ferma de 
vie să dea rezultate. Pe pro
fesorul sau conferențiarul care 
nu este în stare să organizeze 
producția într-o fermă să-1 
trimitem să lucreze o perioadă 
corespunzătoare în producție, 
și numai după aceea să revină 
în învățămînt. Reciclarea nu 
este un lucru abstract. Reci
clarea trebuie să se facă în 
conducerea fermei agricole, în 
participarea la acțiunile de a- 
meliorare a solului, de comba
tere a eroziunii solului. Mai 
bine să-1 trimitem pe direc
torul stațiunii să lucreze ca 
șef al catedrei sau al cursului 
de eroziuni, decît să încredin
țăm această sarcină unui pro
fesor care nu a lucrat în a- 
cest domeniu, nu a văzut cum 
arată aceste lucrări. Nu se 
poate preda numai teoretic. 
Să legăm cu adevărat învă
țămîntul cu cercetarea și pro
ducția. Legătura între cerce
tare și producție nu trebuie 
să se reducă la o vizită în 
fermă, la un simplu contract. 
Cercetătorul cu experiența cea 
mai bună, șeful programului, 
de cercetări trebuie să predea 
elevilor despre ceea ce a ob
ținut în practică și să-i în
vețe, într-adevăr, agricultură. 
Profesorul să vină să lucreze 
jos, să obțină recolte, și a- 
tunci va ști să predea. De
sigur, și-a cîștigat dreptul de 
a fi profesor, dar nu este un 
drept pe viață, dacă nu se ține 
la curent și cu ce este în 
știința și practica agricolă.

Trebuie să menținem învă
țămîntul la nivelul celor mai 
bune rezultate pe care le avem 
în țara noastră, și studentul 
trebuie să fie în stare, cînd 
termină anii de învățămînt, în 
domeniul său de specialitate, 
să se încadreze imediat în 
producție. Studenții trebuie 
ca, împreună cu cadrele di
dactice, să participe efectiv 
la lucrările agricole din uni
tăți, să constituie o parte a 
forței de muncă ce execută 

. aceste lucrări.
Trebuie, de asemenea, să în

cadrăm în această activitate 
liceele agricole, școlile profe
sionale și de mecanizatori. Ca

drele din învățămîntul liceal 
și profesional și elevii trebuie 
să participe efectiv la lucră
rile agricole, să constituie for
ța de muncă pentru executa
rea lucrărilor într-un dome
niu sau altul. A vorbi de uni
tatea dintre cercetare, învă
țămînt și producție, presupu
ne să spargem zidul dintre 
ele. învățămîntul, cercetarea, 
producția — constituind un tot 
unitar — să acționeze împreu
nă în realizarea problemelor 
dezvoltării agriculturii.

Tovarăși,

Aș dori să pun în fața tutu
ror celor din agricultură ne
cesitatea de a înțelege că se 
impune participarea directă la 
lucrările agricole. Să schim
băm mentalitatea boierească 
care se mai manifestă. Cer
cetătorul nu este un observa
tor, nu dă doar sfaturi mun
citorului. El însuși trebuie să 
îngrijească culturile, să pună 
rriîna și pe sapă și pe ce este 
necesar, să lucreze personal. 
Numai astfel poate să reali
zeze un soi bun și să-i învețe 
și pe alții ce să facă. Așa se 
proceda și în trecut în Româ
nia, așa procedează și acum 
unii cercetători. Dar aceasta 
trebuie să devină o regulă. 
Cine vrea să lucreze în învă
țămîntul agricol, trebuie să lu
creze cel puțin un an în agri
cultură ; numai dacă se obiș
nuiește, și-i place, să meargă 
în învățămînt.

Și în minister trebuie să lu
creze oameni care cunosc pro
ducția și, periodic, trebuie să 
revină în producție. Producția 
agricolă nu se realizează în 
birou, deși, din păcate, avem 
specialiști care stau de mai 
bine de 20 de ani în birouri. 
Numai așa democratizăm con
ducerea și asigurăm producția, 
agricolă corespunzătoare. Cu 
oameni care de 20 de ani fac 
hîrtii, nu vom face producție ! 
Vom face hîrtii în continuare. 
Deci, să schimbăm mentalita
tea celor din agricultură. A- 
ceasta este o sarcină mai ge
nerală, dar mă refer la agri
cultură. Inclusiv ministrul ad
junct, ministrul, președintele 
Academiei Agricole trebuie să 
meargă în agricultură în salo
petă, să pună mîna și să lu
creze la rînd cu muncitorul, 
cu studentul, cu cercetătorul. 
Este necesar, realmente, să ob
ținem o schimbare a mentali
tății și stărilor de lucruri.de 
sus pînă jos, în agricultură.

Sarcini mari revin, desigur, 
Ministerului Agriculturii, care 
poartă întreagă răspundere 
pentru desfășurarea activită
ții din agricultură, inclusiv a 
unităților de cercetare agrico
le. Și Academia Agricolă și 
toate unitățile de cercetare îi 
sînt subordonate, ele trebuie 
să răspundă în fața Ministeru
lui Agriculturii. Cercetarea a- 
gricolă, de orice fel, se desfă
șoară după planul general al 
agriculturii — și trebuie să 
se încadreze în acesta și să 
dea socoteală Consiliului Na
țional al Agriculturii și Minis
terului, ca organ executiv.de 
felul cum își îndeplinește sar
cinile. Ministerul trebuie să-și 
asume răspunderea și condu
cerea nemijlocită a agricultu
rii. Ministerul răspunde să se 
producă sămînța, să se expe
dieze sămînța, ca sămînța să 
fie de calitate. El nu se poate 
sustrage sub nici un motiv, sub 
nici o formă, nici unei răspun
deri în conducerea activității 
agricole. Nu se poate realiza 
producție agricolă fără o uni
tate deplină, fără conducerea 
unitară a întregii activități, 
inclusiv a științei agricole. A- 
ceasta presupune ca Ministe
rul Agriculturii să tragă con
cluziile corespunzătoare și să 
acționeze în această direcție.

Are o răspundere importan
tă și Consiliul Național pen
tru Știință și Tehnologie, ca 
organ unitar de coordonare a 
cercetării, de coordonare între 
diferite sectoare de activitate. 
Sînt multe lucruri care nu apar
țin agriculturii, aparțin chimi
ei, construcțiilor de mașini sau 
altor sectoare, fizicii, biologiei.

Răspunderi importante în 
domeniul agriculturii au și 
alte organe centrale. Ministe
rul Învățămîntului răspunde 
pentru încadrarea și partici
parea activă în producție a 
învățămîntului superior, a în
vățămîntului de toate gradele, 
Răspunderi importante revin 
și altor organe de stat, care 
trebuie să asigure controlul și 
realizarea sarcinilor stabilite 
pentru agricultură, în confor
mitate cu prevederile planului.

Se impune să acționăm cu 
mai multă hotărîre pentru 
creșterea rolului organizațiilor 
de partid în îmbunătățirea ac
tivității din cercetare, din toa
te unitățile, în vederea unirii 
eforturilor tuturor lucrătorilor 
și cercetătorilor pentru reali
zarea marilor sarcini ce le 
revin. Dispunem de organiza
ții de partid puternice, în sta
re să realizeze în bune condi- 
țiuni aceste îndatoriri.

Trebuie să acordăm o aten
ție corespunzătoare și activită
ții Organizației Unității și De
mocrației Socialiste — care cu
prinde pe cei ce nu sînt mem
bri ai partidului și care tre
buie să se angajeze activ în 
realizarea sarcinilor pe carele 
avem —, a sindicatelor, Uniu
nii Tineretului Comunist, a tu
turor organizațiilor de masă și 
obștești.

Este necesar să organizăm 
mai bine activitatea de ridi
care continuă a nivelului de 
pregătire științifică și profe
sională, ca și a activității po
litico-educative.

In realizarea întregii activi
tăți din cercetare o mare re
zervă o reprezintă zecile de 
mii de specialiști agricoli din 
unitățile de producție, precum 
și milioanele de oameni ai 
muncii, cooperatori și țărani, 
care au o bogată experiență, 
care, de fapt, aplică în viață 
ceea ce se realizează în cerce
tare. Ei pot și trebuie să adu
că o contribuție însemnată, atît 
la realizarea producției agrico
le, dar și la dezvoltarea gene
rală a activității de lărgire a 
cunoștințelor științifice. Prin 
observațiile lor pot îmbogăți și 
completa cunoștințele cercetă
torilor. Numai unitatea organi
că între cercetare și oamenii 
muncii din producție va putea 
asigura soluționarea rapidă a 
problemelor complexe din a- 
gricultură. Să facem totul pen
tru a uni forțele din agricultu
ră într-o direcție unică, a rea
lizării unei producții de înalt 
randament, pentru creșterea 
rapidă a producției vegetale și 
animale, a produselor agricole 
de tot felul — aceasta repre
zentând o cerință esențială a 
înfăptuirii Programului parti
dului, a planului cincinal ac
tual, a hotărîrilor Congresului 
al XH-lea.

Tovarăși,

In încheiere, aș dori să atrag 
încă o dată atenția asupra fap
tului că, pornind de la obiec
tivele cercetării științifice, de 
la marile răspunderi ce revin 
științei în dezvoltarea agricul
turii, nu trebuie să uităm că 
cercetarea trebuie să acțione
ze imediat pentru a-și aduce 
o contribuție activă la realiza
rea în cele mai bune condi- 
țiuni a lucrărilor din toamna 
acestui an, punînd în felul a- 
cesta o bază trainică recoltei 
anului 1982, însăși dezvoltării 
activității științifice.

Toate unitățile din cercetare 
și învățămînt, toate forțele de 
care dispunem să acționeze cu 
toată hotărîrea pentru a răs
punde în mod corespunzător 
încrederii acordate de popor, 
de partid, să facă totul pentru 
a crește contribuția agricultu
rii, a cercetării științifice agri
cole, la dezvoltarea generală a 
României socialiste, la ridica
rea bunăstării poporului nos
tru, la întărirea forței și capa
cității patriei noastre, la apă
rarea independenței și suvera
nității țării. (Aplauze îndelun
gate).

Am deplina convingere că 
toți lucrătorii din cercetare, 
toți oamenii muncii din agri
cultură vor face totul pentru 
a-și îndeplini în cele mai bune 
condiții sarcinile ce le revin. 
Dispunem — subliniez încă o 
dată — de forțe minunate, de 
cadre puternice de cercetare, 
de oameni ai muncii care au 
demonstrat că sînt în stare să 
îndeplinească în bune condiții 
răspunderile pe care le au și 
să obțină producții mari. De 
aceea doresc să exprim con
vingerea că vom reuși, încă 
din anul viitor, să obținem o 
îmbunătățire radicală a acti
vității din cercetare, din agri
cultură, materializată în creș
terea producției agricole.

Cu această convingere, vă 
urez deplin succes în activita
tea dumneavoastră, a tuturor 
cercetătorilor, a oamenilor 
muncii din cercetare! Multă 
sănătate și multă fericire! 
(Aplauze îndelungate, pu
ternice).

lucruri.de
executiv.de
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SĂ STRÎNGEM DIN TIMP ROADELE ClMPULUI, 
SĂ PREGĂTIM TEMEINIC RECOLTELE VIITOARE!

Schițe despre un etalon 
al bunei organizări

CRONICA LITERARA

Conversația ca roman

Pe terenurile Cooperativei 
agricole de producție Ciorani, 
județul Prahova, aproape nu 
există solă care să nu fi fost 
luată In primire de către har
nicii gospodari. Firesc, dacă 
avem în vedere că Ia acest ceas 
de toamnă localnicii culeg re
colte bogate, dar și pregătesc 
din plin producțiile viitoare. 
Satul s-a mutat realmente în 
cimp așa că nici la secția de 
mecanizare nu aveam să întîl- 
nim vreun utilaj încă neintrat 
în dispozitivul de lucru.

încercăm să punctăm acțiu
nile mai deosebite, deși nu știm 
exaet caro dintre cele urmărite 
nu prezintă importanța ce le-o 
acordă aici in fapt lucrătorii 
ogoarelor. începem, totuși, cu 
recoltarea sfeclei de zahăr, 
lucrare ce reunește cele mai 
multe forțe mecanice și ma
nuale. Cultura respectivă ocupă 
290 hectare, repartizate la trei 
ferme. Suprafața se reduce zil
nic, Conform graficelor de re
coltare, cresc, in schimb, can
titățile de sfeclă livrate fabricii. 
De aceea, tehnicianul Victoria 
Curelea, delegatul fabricii de 
zahăr din Urziceni, se declară 
încîntat de felul în care este 
organizată munca aici. „în mod 
ritmic, ne spune, cooperativa 
trimite Ia fabrică rite 100 tone 
zilnic, reușind să acopere în 
întregime graficul stabilit cu 
Întreg consiliul Ciorani. Pro
ducția este bună, nimic din ce 
s-a planificat nu rămîne ne
recoltat, sau netransportat în 
cursul aceleiași zile". Atit Ja 
ferma nr. 1, cît și la ferma nr. 
2 consemnăm buna conlucrare 
a echipelor mixte de cooperatori

ORGANIZAȚIILE U.T.C. IN MUNCA LOR DE ZI CU ZI
în cadrul economiei munici

piului București, întreprinderea 
„Autobuzul" figurează cu serioa
se deficiențe la îndeplinirea 
ritmică, superioară a sarcinilor 
de plan, cu rezultate cu mult 
sub măsura exigențelor actuale 
ce stau în fața economiei națio
nale, cit și a posibilităților rea
le, multiple de care dispune a- 
cest puternic colectiv muncito
resc. Firesc, o analiză detaliată 
și concretă a cauzelor și răspun
derilor nici nu intră în intenția 
articolului de față. Totuși, nu 
putem face abstracție de faptul 
că în aceste neîndepliniri se re
găsesc și o seamă din lipsurile 
și neajunsurile ce se manifestă 
în activitatea de zi cu zi a ce
lor 20 de organizații U.T.C., a 
celor 1 800 de uteciști ca și a or
ganelor și organizațiilor U.T.C. 
din întreprindere. Și aici, desi
gur, trebuie să nuanțăm analiza, 
detalierea fiecăreia dintre com
ponentele obiective și subiective 
care au condus la asemenea ră- 
mîneri în urmă și neimpliniri, 
dar am dori în mod deosebit să 
ne oprim astăzi la un aspect de 
stringentă actualitate — eficiența 
educativă și organizatorică a în
tregii munci politico-ideologice 
desfășurată de organele și orga
nizațiile U.T.C. din întreprinde
re, cu atît mai mult cu cit ne a- 
flăm în preajma deschiderii nou
lui an de învățămînt politico- 
ideologic U.T.C., prilej nimerit, 
am adăuga, pentru evaluarea re
zultatelor și carențelor din pe
rioada precedentă și a trasa, pe 
această bază, soluții concrete, 
viabile, capabile să dinamizeze 
acest important domeniu de pre
ocupări al organizațiilor U.T.C.

Așadar, ne aflăm în secția 
prelucrări mecanice a cunoscutei 
întreprinderi bucureștene, îm
preună cu doi dintre secretarii 
adjuncți ai comitetului U.T.C. 
din această unitate economică. 
Luminița Dîrnă și respectiv So
fia Gheorghe și încercăm cu 
concursul secretarului comitetu
lui U.T.C. intermediar, Constan
tin Ciuciuc ca și a secretarului 
adjunct cu probleme de propa
gandă, Constantin Stroe, să fa
cem o „radiografie la zi“ a stă
rilor de fapt. O primă conclu
zie este cea care rezidă din com
parația paralelă între calificati

șl mecanizatori ce asigură flu
xul neîntrerupt a! lucrărilor. 
Tinerii combined Ion Trandafir 
și Stoica Banciu mînuiesc cu 
măiestrie mașinile K.C.-8. înain
tea lor, utilajele B.M.-8 decole- 
tează. La capătul locului echi
pele de cooperatori finisează 
rădăcinile și le încarcă în 
mijloacele de transport. Con
comitent eu transportul sfeclei 
spre fabrică, coletele ajung la 
baza furajeră. Fluxul recoltare- 
transport este urmărit și înde
plinit pînă la Cel mai mic amă
nunt. Nu Intimplător, interveni 
ția „asistenței tehnice" la o de
fecțiune a uneia dintre combi
nele de recoltat sfecla îl găsește 
pregătiți pe mecanicii de între
ținere Gheorghe Trandafir șl Ion 
Vasile, care repun de îndată in 
lucru utilajul al cărui înalt ran
dament este astfel asigurat in 
continuare.

Fără scăderi de ritm, cu în
treaga formație mecanică specia
lizată se acționează șl alăturat, 
pe tarlalele cu floarea-soarelul. 
Toată suprafața, respectiv 400 
hectare, urmează să fie însămîn- 
țată cu grîu. Asupra acestei 
„rocade", grîu după floarea-soa- 
reiui, insistă Petre Leonida, 
șeful secției de mecanizare. 
„Avem concentrate aici șase 
combine echipate cu RIFS. Rea
lizăm zilnic recoltarea a circa 50 
hectare, iar această medie ne 
spune că lucrăm bine. Combine- 
rii Ion Chiru, Gheorghe Răducu, 
Nicolae Neagu, Pătru Olteanu, 
Laurențiu Petre, Vasile Dumitru 
string fiecare recolta de pe cite 
opt hectare și chiar mai mult 
deoarece sînt în brazdă de di

vele cursanților la invățămîntul 
politico-ideologic U.T.C. din în
treprindere și respectiv cel din 
secție. Astfel, în întreprindere 
numărul cursanților a fost de 
peste 1 400 dintre care 241 in 
secție, Dintre aceștia au obținut 
calificativul foarte bine 193. ca
lificativul bine 133, iar califica
tivul suficient 15. Desigur nu ci
frele în sine contează deși cali
ficativul foarte bine ocupind în 
ordine primul loc ne bucurăm 
sincer pentru acest rezultat. 
Mărturisim că din materialul 

Criteriul absolut al eficienței 

întregii activități politice

MUNCA, ADICĂ PRODUCȚIA
care ni s-a pus la dispoziție șl 
care a fost dezbătut în cadrul 
biroului Comitetului U.T.C. pe 
secție, am putut reține prea pu
ține amănunte despre căile și 
formele concrete, specifice, folo
site în cadrul celor 8 cercuri din 
cadrul secției pentru a-i antrena 
pe uteciști la ridicarea nivelului 
de pregătire politică. Sînt înșira
te o serie de nume de propar 
gandiști și secretari adjuncți cu 
probleme de propagandă de Ia 
nivelul birourilor care, după 
caz, și-au făcut sau nu și-au 
făcut datoria, dar credem că cel 
puțin la fel de interesant și util 
ar fi fost să aflăm cum au fost 
atrași tinerii la buna organizare 
și desfășurare a dezbaterilor, ce 
probleme s-au ridicat cu acest 
prilej, ce neajunsuri au existat 
si, deopotrivă, ce măsuri de îm
bunătățire a muncii s-au luat. 
Planul de măsuri atașat aces
tui material e și el vag, 
(cu excepția specificării unui 
simpozion pregătit în cinstea 

mineață pînă seara tîrztu". Un 
argument, la fel de elocvent, des
pre hărnicia celor de aici 11 con
stituie obținerea unei cantități 
de 2 500 kg la hectar, cu 300 kg 
mai multă floarea-soarelui de pe 
unitatea de suprafață. „Acest 
spor de producție, avea să ne 
spună tinărul inginer șef al uni
tății, Vasile Păun, se concreti
zează în depășirea sarcinilor de 
livrare la fondul de stat cu 120 
tone. Asemenea creșteri ale ni
velului de recoltă ne mobilizea
ză să pregătim și să acționăm 
din mers pentru onorarea sarci
nilor la Insămînțările de 
toamnă*.

Practic, la Ciorani, In paralel 
cu recoltatul s-a trecut la efec
tuarea semănatului. Astfel s-au 
finalizat lucrările la rapiță, pe 
50 ha, lolium multiflorum pe 170 
ha. Tinărul inginer Vitțtor Gobji- 
lă, șeful fermei nr. 2, dirija for
mația pentru insămințarea orzu
lui masă verde. în același timp 
se probau în brazdă semănători- 
lc ce vor acționa in curind la 
realizarea celor aproape două 
mii hectare cu cereale păioase. 
Această ultimă verificare a ma
șinilor, coroborată cu faptul că 
majoritatea suprafețelor, circa 
1 500 ha pentru grîu și orz, sînt 
gata să primească șămința deno
tă aceeași grijă față de recoltele 
anului viitor. Cu o organizare 
bună a forțelor ia toate puncte
le de lucru nu uităm să amin
tim că, după combine, echipe 
speciale recuperează capitulele 
de floarea-soarelui și dau cale 
liberă plugurilor la arat, cu en
tuziasmul și priceperea colecti
vului de .tineri specialiști ai uni
tății, la Ciorani campania agri

zilei de 23 August), așa Incit, 
„din start" efictența dezbaterii 
pe marginea acestor materiale a 
fost diminuată. ■

Să încercăm, atunci. împreună 
cu cadre de organizație, propa
gandiști și tineri să derulăm re
troactiv filmul evenimentelor și 
să vedem în ce măsură pot ei 
considera că invățămîntul poli
tico-ideologic U.T.C. și-a atins 
în anul -1980—1981 scopul, pre
cum și mijloacele pe care ei le 
consideră susceptibile să îmbu
nătățească munca. Cum bine 

spunea tovarășul Florea Mitru, 
propagandist la organizația 
U.T.C. nr. 2, „am considerat ne
cesar să dezbatem cu cursanții 
temele cuprinse în ciclul consa
crat politicii externe a partidu
lui și statului nostru avlnd în 
vedere faptul că in planul de 
producție al secției noastre, pro
dusele destinate exportului, de
țin ponderea hotărîtoare, majo
ritatea covirșitoa/e aș spune, iar 
atitudinea fiecărui tînăr față de 
calitatea realizării producției la 
export devine un criteriu esen
țial". Totuși, tovarășul Florea 
Mitru, care este și secretar al 
organizației P.C.R. pe schimb, 
nu ne ascunde faptul că în rea
lizarea sarcinilor de plan există 
nereallzări, ceea ce ridică numai- 
decit problema cum s-au resim
țit efectele negative ale învăță- 
mintului politico-ideologic de 
vreme ce există Încă uteciști cum 
ar fi Ion Calciu, Marin Mur- 
gean, sau Marcel Dan care, ni 
se spune, au absentat în dese

colă de toamnă scoate în evi
dentă răspunderea pentru re
coltă. însușite și aplicate de toți 
cei prezenți la muncă in cimp, 
cerințele activității din aceste

zile au aici un etalon al bunei 
desfășurări, ampla mobilizare de 
forțe spunindu-și din plin cuvin- 
tul.

NICOLAE GHELASE

rinduri de la dezbateri, sau rind 
au participat, au făcut doar act 
de-prezență formală. Indiferent 
de calificativul obținut la con
vorbirile recapitulative e bine să 
întrebăm și ce măsuri concrete 
s-au luat pe parcursul întregu
lui an în ceea ce ii privește. Ni 
se răspunde cu o formulă deve
nită reflex că „s-a stat de vor
bă cu el" (șl să vezi și să nu 
crezi), de cum au fost puși in 
discuție cum au început să nu 
mai lipsească. Bine, insistăm noi, 
dar de cite ori au luat cuvintul 

în dezbateri, ce probleme au ri
dicat, ce calificative au obținut 
— iar „argumentul forte" este că 
(textuali): „eficiența unor ase
menea măsuri vine în timp și 
trebuie să mai așteptăm". Ne iz
bim astfel de o prejudecată care 
justifică inerția și lipsa unei in
tervenții energice, hotărîte, anu
me parcă răspîndită pentru a le 
sluji unor asemenea „partici- 
panți pasivi" nu numai la învă- 
țămîntul politico-ideologic, dar 
la întreaga viață a organizației 
U.T.C. din care fac parte numai 
cu numele mai mult, șl sub pa
văza cărora ei 6e strecoară ne
stingheriți.

Așa cum spunea și secretarul 
adjunct al comitetului U.T.C. pe 
secție, Constantin Stroe, secre
tarii adjuncți de la nivelul bi
rourilor și de fapt toți membrii 
acestui btrou, trebuiau să ia par
te mai substanțială Ia pregăti
rea și desfășurarea corespunză
toare a dezbaterilor dînd fieca
re un bun exemplu personal ce

lorlalți tineri. Ni se confirmă că 
intr-adevăr, tovarășul Stroe a 
făcut acest lucru Ceea ce pe un
deva i-a și atras unele repro
șuri cum că ar fi prea exigent, 
prea sever. „Nu-i adevărat, a- 
daugă și loan Suhai, propagan
dist la organizația U.T.C. nr. 3. 
Cred că noi. în. primul rind. 
propagandiștii nu trebuie să măi 
acceptăm lucrurile făcute for
mal. cu jumătate de măsură, so
luțiile comode de minimă rezis
tență. Dau un exemplu. De mul
tă vreme ascundem un viciu de 
mentalitate. Unii dintre tinerii 
care vin în întreprindere după 
absolvirea liceului industrial au 
o atitudine puțin cam... detașată 
față de problemele curente ale 
organizației U.T.C. Nu zic, poa
te față de cei care au absolvit 
numai 10 clase sau școala profe
sională au un bagaj teoretic mai 
bogat, mai complex dar ce folos 
dacă nu îl fructifică și in viața 
de fiecare zi a organizației, nu-1 
împărtășesc și tovarășilor lor de 
muncă. Asemenea mentalități 
sint tolerate în mod inexplicabil 
și cu o condamnabilă ușurință". 
Iarăși subscriem la afirmație, 
deși credem că o soluție pentru 
a remedia din mers asemenea 
deficiențe ar fi reprezentat-o a- 
tragerea de către comitet și bi
rouri a acestor tineri la pregă
tirea dezbaterilor, a materiale
lor pentru adunările generale 
U.T.C., deci implicarea lor con
cretă și responsabilă în organi
zarea și desfășurarea corespun
zătoare a întregii munci de or
ganizație. în absența unei ase
menea preocupări, nu e de mi
rare că lucrurile au stat așa.

Trăgind linie și adunind un 
lucru este clar. Această analiză 
am întreprins-o nu din dorința 
subiectivă a reporterului de a 
căuta neapărat neajunsuri, ci 
tocmai așezînd în centrul inves
tigației indicația de o excepțio
nală valoare teoretică și prac
tică, a secretarului general al 
partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, în lumina căreia ca
litatea și eficiența muncii poli
tico-ideologice și educative nu 
se verifică numai prin numărul 
de ședințe și materiale, ci în 
primul rind prin aportul fiecă
rui om al muncii la înfăptuirea 
sarcinilor de plan, adică efecti
va lui implicare în producție.

ȘF.RBAN CIONOF

Frapant este în noul roman al 
lui Constantin Țoiu, însoțitorul, 
contrastul intre sintaxa «pică 
lentă, digresivă și rigoarea geo
metrică a construcției. Cu toate 
intrusiunile eseistice, Galeria cu 
viță sălbatică fusese cronica 
unul individ cu existență rela
țională și, indirect, istoria unei 
epoci obsedante. în însoțitorul, 
romancierul se lasă purtat de 
toate vlnturlle imaginarului ln- 
tr-o Odisee fictivă, in care a- 
mintlrea, inttmplarea, depoziția, 
speculația filosofică nu par a ft 
dectt simple pretexte ala unei 
excepționale plăceri de a po
vesti. Zic „par", fiindcă acest 
caleidoscop narativ e strins e- 
nergic pe dedesubt de coardele 
de oțel ale simetriei și ale sim
bolului. Coerența in invenție, 
subsumarea acesteia unui sens 
sint de fapt preceptele esențiale 
ale prozatorului, sugerate sub
til și de replica unui personaj : 
„imaginației i se cere corectitu
dine". Față de cine ? Iată o în
trebare rostită spontan, dar al 
cărei răspuns nu Implică 
promptitudinea. E vorba de o 
„fidelitate" față de real ? Desi
gur, în măsura în care acesta e 
„uitat" prin extirparea amănun
tului nerelevant și prin desco
perirea In logica obișnuitului a 
Ideii ce se refuză vederii ime
diate. Mai degrabă această fi
delitate trebuie raportată la 
scriitor, acesta .fiind, cum ob
serva Constantin Țoiu intr-un 

. succint eseu din volumul Pre
texte, „un Cronos îngăduitor, 
devorat de propriii săi fii", per
sonajele cărților lut. Căci, sub
linia tot atunci eseistul : „Ar fi 
o copilărie să ne inșelăm asu
pra eroilor literari, să-i obiecti
văm pină intr-atit, incit ei să 
devină independenți de noi. ho
munculi de alchimie medievală 
(...1 Eroul nu poate fi decit scrii
torul caro l-a creat, proiecția 
lui." Aplicind această conclu
zie la însoțitorul, îi înțelegem 
mai bine structura parabolică. 
„Proiecții" (nu „măști"!) ale 
unui eu categorial, personajele 
cărții figurează grandoarea ți 
servitutile scriitorului, mereu 
prizonierul.. mai exact spus, 
stenograful semnelor realului ți, 
in același timp „liber in gind 
în mijlocul oricărui text pe care 
trebuie să-l înregistreze". Sim
bolic, imaginea scriitorului, ca 
supraconștiință ordonatoare, ta
tuează mereu paginile romanu
lui. El este adevăratul „însoțitor", 
„martorul nevăzut care stă pi
tit in noi — în noi nu ca indi
vizi. ci in totalitatea semnifi
cațiilor trecute și viitoare". Nu
mai prin el, prin „mărturia" 
lui : povestirea, procesiunea — 
in sine indiferent — a faptelor 
capătă sens. Un substitut al 
Povestitorului poate fi identifi
cat in silueta fantomatică a 
lui Rinzei, stenograful ședințe
lor de la Academie pururi in
vocat de personaje ca depozitar 
al gindurilor și reacțiilor lor. 
Nu-i mai puțin adevărat că 
există și o anumită detașare. 
Masca e desprinsă de pe fața 
naratorului, nu mult, dar toc
mai cît e necesar pentru a su
gera o fizionomie. Pînă la un 
punct, Rinzei ar putea fi un 8e*  
renus Zeitblom, adică o con
știință senină, impasibilă a 
timpului, in genul cronicarului 
din Doctor Faustus, cu deosebi
rea că în însoțitorul depoziția îl 
include și pe el. Jocul acesta 
mozaicat, imprevizibil în apa
rență, al mărturiilor, dă nota 
distinctivă a romanului. Ten
siunea lui nu e atit epică, adică 
izvorîtă din conflict, cit ideolo
gică, intelectuală. Autonomia 
personajelor, atit de tranșant 
pusă sub semnul întrebării în 
eseul pe care-1 aminteam mai

Filmul românesc 
peste hotare

După participarea la recentele 
festivaluri cinematografice din 
Danemarca, Italia și Elveția, fil
mul românesc va fi prezent, în
tre 20 și 26 septembrie, la Fes
tivalul filmului balcanic, orga
nizat la Atena. Pentru ediția ’81 
a acestei reuniuni artistice au 
fo6t trimise, deopotrivă, filme 
de ficțiune și documentare. Ală
turi de filmele artistice „Proba 
de microfon" și „Bună seara 
Irina", in programul festivalului 
figurează documentarele „Pentru 
strănepoți încă ceva despre 
București" șl „Curajul marilor 
spații", precum și scurt-metra- 
jele „Metafora" și „Măiastră".

Un alt festival internațional al 
lunii septembrie — cel de la 
Frankfurt pe Main — este dedi
cat filmului pentru copii. în ca
drul acestei reuniuni artistice, 
aflată în curs de desfășurare, 
este proiectat și un lung metraj 
românesc — filmul muzical 
pentru copii „Veronica". 

înainte, e limitată. Articulația 
lor e dublă. Protagoniștii „tră
iesc*,  desigur, prin ce fac, dar 
mai ales prin ce semnifică, con
diția lor de „ambasadori" ai 
unei idei, de simboluri ale unai 
situații existențiale fiind pre
cumpănitoare.
.’ Constantin Țoiu e romancie
rul condiției umane, văzută ge
neric, ingeniosul sistem de co
respondența dintre ipostaze u- 
mane aflate la considerabile di
ferențe de meridian fiind, neîn
doielnic, premeditat. Omul si 
singurătatea, omul și istoria, 
omul și neantul, omul șl libe
rul său arbitru, acestea sint, 
sistematizind, adevăratele ob
sesii ale romancierului. Dar, do
vadă de tact, de sigură stăpî- 
nire a uneltelor, el „dizolvă" a- 
ceste abstracții in masa epică, 
dă carnalitate dezbaterii lntelec-

Constantin Țoiu: ÎNSOȚI
TORUL, Editura Eminescu, 
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tuale. însoțitorul evoluează, a- 
șadar, prin notații, în contin
gent, iat*  prin canotații în at
mosfera pură, rarefiată a idei
lor. Interesant este că celor 
două straturi de semnificații le 
corespund două tipuri de roman. 
Există, pe de o parte, un ro
man sarcastic (pe alocuri sen
zațional și pitoresc) al provin-, 
ciei, gen Bunavestire, iar pe de 
alta, un roman de idei, un Sim- 
posion epic (in care protagoniș
tii își confruntă mărturiile), sis
temele de gindire (antologice 
sint în acest sens dialogurile 
nocturne din casa Iui Mega- 
clide Pavelescu și conversațiile 
spirituale de la Ortopan). Este
tic, ultimul plan prevalează, tn- 
soțitorul fiind un ironic Han al 
Ancuței sau, mai exact, un 
Moromețil restrins la ritualele 
taifasuri din poiana Iui locan. 
Dar, departe de a fi autarhice, 
risc grav (mortal aș zice) pen
tru un roman de acest fel, cele 
două registre comunică subte
ran. se determină, ba chiar se 
parodiază. Ninel Floașu e astfel 
și un banal seducător din stir
pea lui Nae Inelescu, cel din 
Brațul Andromedei, și un Pro
curi al conștiințelor, un „copil 
preferat al Dogmei".

A rezuma romanele romanu
lui e aproape un gest temerar, 
această materie inefabilă, ine- 
narabilă, sustrăgindu-se siste
matizării. Totuși, elemente din 
primul plan pot fi amintite suc
cint in măsura în care implică 
acel halou de conotații magis
tral țesut de romancier în ju
rul nucleului primar. Ca roman

TV
PROGRAMUL I
W.oo Telex. 16,05 Teleșcoală. Re

trospectivă TVS. Admiterea în in- 
văț&mlntul superior. 16,30 Emisiu
ne în limba germană. 18,15 Ku
weit: La început a tost nisipul. 
18,30 Rezultatele tragerii loto. 18,35 
La volan — emisiune pentru con
ducătorii auto. 18,50 1001 de seri. 
19.06 Telejurnal. 19,25 Actualitatea 
economică. 19,40 Memoria docu
mentelor: Noi mărturii ale civili
zației milenare pe pămîntul ro
manesc. 20,10 Film artistie: ,,Bako“. 
Premieră pe țară — producție a 
studiourilor franceze și senegale
se. 21.50 Patriotismul — mesaj șl 
angajare a culturii române (I). 
22,20 Telejurnal.

PROGRAMUL II
16,00 De fa noi șl de pretutindeni 

— program de muzică ușoară. 
16.45 O viață pentru o idee: Eu
gen Bădărău (1867-1975) - fizici
an, om de știință emerit, 17,15 
„Cîntarea României". 18,50 1001 de 

al provinciei, al „vieții la țară", 
însoțitorul înaintează pînă în 
proxima actualitate. Aparent, 
acțiunea se încheie în martie 
’77, imediat după cutremur. în 
realitate, firul epic coboară și 
mai aproape (vezi episodul ma
sacrului din „insula singura
tică", trimitere prea fățișă, ne
mediată Ia evenimentele din 
Jonestown). Subliniez in trea
căt acest curaj de a privi timpul 
in față, de a refuza pretextul 
ipocrit, atit de des invocat al 
perspectivei, curaj prin eare 
Constantin Țoiu demonstrează 
a fi Înțeles lecția lui Rebreanu 
din Pădurea tpinzurațllor, a lui 
Malraux din Condiția umană, a 
altor mari prozatori ce au știut 
■ă citească prompt în epoca lor.

Stntem deci, revenind la în
soțitorul, la Clopeni, „comună 
urbanizată" ce trăiește febra aș
teptării unul grup de artiști a- 
matori din București. In frun
tea localnicilor, mentorul spi
ritual al așezării, fostul institu
tor Vasile Zăvor (numele are, 
se Înțelege, o măsură de umor 
antifrastic) și metodistul Ninel 
Floașu „simulează" o nuntă lo
cală. Potemkiniada, contrastul 
dintre verva factice șl dezinte
resul de fond al ambelor părți 
marchează primul strat al pa
rabolei despre aparență și ade
văr. Cu patimă detașată, spiri
tul observator al prozatorului 
lucrează torențial. Falsul și rea
lul prezidează concomitent na- 
rația. Neavtnd in fond nimic de 
văzut, oaspeții „de la centru" vi
zitează cavoul „strălucitor ca un 
caleidoscop", dotat cu comodi
tăți inutile, al institutorului și 
oferă la rindu-Ie surogatul 
muncii intelectuale : „opere" 
inepte, citite într-o atmosferă de 
hilar areopag spiritual. Carica
turală, șarjată evident, scena 
are și valoarea unei introduceri 
în adevăratele confruntări in
telectuale ce vor surveni mai 
tîrziu. în acest decor carnava
lesc se produce însă drama : o 
fată de la cantină, Silvia, de 
multă vreme în relații ilicite cu 
Ninel Floașu, e siluită de cîțiva 
tractoriști sub privirile zăpăcite 
ale „meteorologului" în deve
nire Gigi Cristescu. Ieșit din 
prostrație, acesta îl înștiințează 
de incident pe stăpînul nedecla
rat al locurilor, agronomul Me- 
gaclide Pavelescu (ins fasci
nant și versatil) în a cărui casă 
rămîne cîteva zile, timp sufi
cient pentru a participa la fes
tinul intelectual constituit de 
conversațiile acestuia cu inteli- 
genții lui prieteni. Alte serii de 
întimplări (căm inutil aglome
rate) sint plasate în decorul sta
țiunii montane unde s-a retras 
meteorologul și în Bucureștii 
din preajma seismului. Reduse 
la ele însele, ele spun prea pu
țin, interested abia din clipa în 
care li se inculcă, cum spu
neam, un sens. E clar că pe 
Constantin Țoiu îl fascinează 
faptele artisticește, sugestive, 
alese mai întotdeauna din zona 
„vicierilor vieții". Cartograf al 
falsului, al alterării naturii u- 
mane, scriitorul lucrează mereu 
pe două portative, suprapunînd
— cu ironie atroce, cu acel spi
rit de corectitudine ce-1 recla
mă unul dintre personajele sah
— pe harta vegetației luxuriante 
a contrafacerii conturul sec, .de
mascator al adevărului însoți
tor.

Parabolă despre om, despre 
forța sau neputința acestuia de 
a alege adevărul, încetind deci 
de a fi un simplu martor al vie
ții, însoțitorul este unul dintre 
romanele de prim plan ale li
teraturii actuale, o carte pe care 
criticul, ca și cititorul pot miza 
cu certitudine.

IOAN ADAM

seri. 19,00 Telejurnal. 19.25 Concer
tul orchestrei simfonice a Filar
monicii „George Enescu". 21,10 Pu
blicitate. 21,15 Studio T ’81. 21,30 
Jurnalul științelor șl al călătorii
lor: Oaze în pustiu — producție a 
studiourilor sovietice. 21,55 Muzică 
populară. 22,20 Telejurnal.

TEATRE
Teatrul Național (Sala Mică) : 

CAVOUL DE FAMILIE — ora 
19,30; Teatrul „Lucia Sturdza Bu- 
landra" (Schitu Măgureanu): UN
DEVA, O LUMINA — ora 19,30; 
(Sala Studio): INTERVIU — ora 
19.30; Teatrul .Giulești (Sala Majes
tic): ORDINATORUL — ora 19,30; 
Teatrul „ton Vasilascu" : jumă
tatea MEA E ÎNTREAGA — ora 
19,30; Teatrul „C. Tănase" (Gră
dina Boema): IDOLUL FEMEILOR 
— ora 19; (Grădina Batiștei): VE
SELIE LA TĂNASE - ora 20 î 
Ansamblul „Rapsodia Română" : 
LA FlNTINA DORULUI - ora 
18,30. Teatrul Mic (la Teatrul de 
vară Herăstrău); PLURALUL EN
GLEZESC — ora 20.

• PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET*  PUBLICITATE PENTRU TINERET •

„în curind
începe școala*

în aceste zile premergătoare deschiderii noului an 
școlar, Centrul de librării „București" are organiza
te CASE DE COMENZI pentru RECHIZITE ȘCO
LARE.

Librăriile „Ion Creangă*  din Calea Griviței nr. 134, 
„Mihai Eminescu" din str. Edgar Quinet nr. 6 și Li
brăria nr. 25 din Șoseaua Colentina nr. 1—5, bl. 34, 
preiau comenzi telefonice sau pe loc privind livrarea 
cantităților de RECHIZITE ȘCOLARE la orele stabi
lite de comun acord eu solicitantul.

Știați că... UNIFORMELE ȘCOLARE de măsuri ex
cepționale pot fi confecționate la comandă?

Magazinele „Bucur-Obor", „Unirea", „Romarta co
piilor", „Victoria", precum și cele din str. Lipscani 
nr, 55 („Familia"), Bd. Duca nr. 3—5 și șos. Panteli- 
mon bl. 53 primesc comenzi pentru UNIFORME ȘCO
LARE de măsuri excepționale, confecționate din sto
fă și polieșter, cu livrarea acestora direct cumpără
torilor (Recom).
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Utile în orice
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gospodărie
în magazinele și raioanele speciali

zate ale COMERȚULUI DE STAT se gă
sesc 3 variante ale mașinii de cusut VE
RONICA: tip normal (prețul 2 020 de 
lei), tip normal eu picior de metal (pre
țul 2 020 de lei) și tip mobilă (prețul 
2 270 de lei). în funcție de spațiul dis
ponibil din locuința dv., alegeți unul din 
aceste tipuri. Mașina de cusut VERO
NICA reduce efortul fizic, dindu-vă po
sibilitatea să vă concentrați mai mult 
asupra cusutului in sine. Cu. mașina de 
cusut VERONICA puteți executa: cusă
tură dreaptă, tivire, stopare, vătuire, ra- 
batare, broderie, încrețire și altele.

h îl 
(V 
bl 
p/i

Bl

în magazinele și raioanele speciali
zate ale COMERȚULUI DE STAT, mai 
puteți găsi’ și mașina de cusut tip elec
trică cu cusături în zigzag SANDA (va
liză). Mașina de cusut SANDA mai face 
și cusături decorative (16 feluri), cusă
tură cu ac dublu (prețul 3 270 de lei).

TOURING A.C.R., 
Bd. Poligrafiei nr. 3, 

RECRUTEAZĂ COLABORATORI EXTERNI 
PENTRU CURSUL DE FORMARE GHIZI

Condiții de înscriere :
- vîrsta 18—62 ani ;
- minimum studii medii cu examen de bacalaureat ;
»» cunoscători a cel puțin o limbă străină de circulație in

ternațională, precum și cunoscători ai limbilor polonă, 
bulgară, cehă, sîrbă, turcă, greacă, arabă ;

- domiciliul stabil sau flotant în București.
Acte necesare ;
- adeverință sau recomandare de la unitatea unde muncește 

sau învață ; pentru pensionari, ultimul talon de pensie, 
certificat de căsătorie pentru casnice ;

- certificat de cazier judiciar;
- certificat de naștere, originalul și o copie nelegalizată a 

, acestuia ;
- actui de studii, originalul și o copie nelegalizată a aces

tuia ; pentru studenți este suficientă adeverință de la 
facultate ;

- certificat medical din care să rezulte : concluzia „apt pen
tru a lucra ca ghid", rezultatele la examenele ORL șl 
neuropsihiatric ;

- două fotografii 5/4,
înscrierile se fac zilnic în perioada 01 09-05.10 1981, între 

orele 10-18 la Agenția TOURING ACR, str. Cihoschi nr. 2 
(Piața Romană) tel. 12 94 20 sau 11 76 39. Relații suplimentare 
la tel, 15 00 09.

Examenul de selecție pentru admiterea ia curs va avea loc 
In perioada 12-14.10.1981 între orele 12-18 la hotel Turist.

.3
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încheierea lucrărilor celui de-al II-lea
Congres Național de Chimie

Vizita delegației Partidului 
Comunist din Danemarca

AGENDA

Joi s-au încheiat la București 
lucrările celui de-al II-lea Con
gres Național de Chimie, desfă
șurat sub înaltul patronai al to
varășei academician doctor in
giner Elena Ceaușescu. membru 
al Comitetului Politic Executiv 
al C.C. al P.C.R., prim viceprim- 
mi nistru al Guvernului Repu
blicii Socialiste România, pre
ședintele Consiliului Național 
pentru Știință și Tehnologie.

Prestigioasa manifestare știin
țifică a reunit, timp de patru 
zile, numeroși cercetători, pro
iectanți, tehnologi, conducători 
de combinate și mari întreprin
deri chimice, specialiști din alte 
ramuri ale economiei naționale, 
cadre didactice din învătămintul 
superior de profit invitați de 
peste hotare.

Secțiunile de lucru, conferin
țele științifice și mesele rotunde 
au relevat cele mai noi realizări 
din domeniul cercetării științi
fice și ingineriei tehnologice, 
ilustrînd modul in care specia
liștii români și-au transpus în
treaga capacitate creatoare în 
tehnologii moderne, de mare 
eficientă economică, hotărîrea 
lor de a-și spori contribuția la 
înfăptuirea amplului program 
de construire a societății socia
liste multilateral dezvoltate în 
patria noastră.

în spiritul prețioaselor idei 
formulate în cuvîntarea tinută 
de tovarășa academician doctor 
Inginer Elena Ceaușescu Ia des
chiderea congresului, dezbaterile 
au abordat cele mai actuale 
orientări și tendințe ce se ma
nifestă in sfera cercetării știin
țifice și aplicării rezultatelor 
șale in industrie, degajtnd pro
puneri concrete, cu aplicabilitate

imediată sau de perspectivă. în 
timpul lucrărilor au fost eviden
țiate procedee de mare valoare 
practică în domenii prioritare 
ale economiei naționale, cum 
sint reducerea consumurilor 
energetice în instalațiile chi
mice, noi surse de energie 
chimice, electro-chimice si bio
chimice, valorificarea resurselor 
naturale cu conținut scăzut de 
substanțe utile, asigurarea tu
turor produselor realizate de in
dustria chimică necesare dez
voltării agriculturii și industriei 
alimentare.

în finalul ședinței festive, din 
partea tovarășei academician 
doctor inginer Elena Ceaușescu 
a fost adresat un călduros salut 
tuturor specialiștilor români și 
străini care au luat parte la 
lucrări.

într-o atmosferă de puternic 
entuziasm, participanții la con
gres au adoptat textul unei te
legrame adresate tovarășului 
Nicolae Ceaușescu. secretar ge
neral al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii 
Socialiste România. în care se 
spune : „Participanții la cel 
de-al II-lea Congres Național de 
Chimie — oameni de știință, cer
cetători. proiectanți, cadre di
dactice din învățămîntul supe
rior, specialiști din unitățile in
dustriei chimice 
București 
tem brie, 
voastră, 
stimat al
în numele lor și al tuturor celor 
ce își desfășoară activitatea în 
această ramură de vîrf a eco
nomiei naționale, sentimentele

reuniți la 
în zilele de 7—10 sep- 
vă exprimă dumnea- 
conducătorul iubit și 
partidului si al tării.

de Înaltă prețuire și aleasă re
cunoștință pentru grija si preo
cuparea constantă ce le manifes
tați pentru progresul și înflori
rea științei românești. pentru 
aplicarea cuceririlor revoluției 
tehnico-științifice în toate do
meniile vieții economico-sociale.

Importantă manifestare știin
țifică națională, care s-a bucurat 
totodată de participarea a nu
meroși oameni de știință din 
peste 20 de țări ale lumii, con
gresul a dezbătut pe larg preo
cupările și activitatea desfășu
rată în domeniul cercetării ști
ințifice și ingineriei tehnologice 
din chimie, a analizat modul în 
care se îndeplinesc sarcinile ce 
ne revin din documentele celui 
de-al XII-lea Congres al parti
dului. a stabilit noi căi ei mo
dalități de traducere în viată a 
indicațiilor de covîrșitoare în
semnătate ce ni le-ați dat dum
neavoastră, mult stimate tova
rășe secretar general al partidu
lui, cu prilejul vizitelor de lucru 
și analizelor ce au avut loc în 
unități de cercetare și pe marile 
platforme ale industriei chimice.

Cuvîntarea de excepțională 
valoare rostită în deschiderea 
lucrărilor congresului de către 
tovarășa academician doctor in
giner Elena Ceaușescu. persona
litate științifică de înalt pres
tigiu a lumii contemporane, 
constituie pentru noi cadrul de 
orientare In direcția căruia va 
trebui să acționăm în viitor pen
tru ca rezultatele cercetării ști
ințifice să fie mai rapid aplicate 
în producție, orientînd in acest 
scop tematicile de cercetare 
către domeniile de maximă im
portanță ale economiei națio
nale.

Cele peste 1900 lucrări pre
zentate. rezultate ale muncii și 
creației unor puternice colective 
de cercetare din institute, cen
tre si unități industriale au 
dezbătut probleme majore ca de 
pildă : creșterea gradului de 
prelucrare a petrolului si gazu
lui metan, a sării și minereuri
lor feroase și neferoase, realiza
rea de noi materiale si înlocui
tori cu caracteristici superioare 
din mase plastice, cauciucuri 
sintetice, fire și fibre chimice, 
dezvoltarea chimiei fine, moder
nizarea tehnologiilor existente și 
elaborarea unor noi tehnologii 
pentru obținerea de carburanți 
și combustibili sintetici din 
materii prime nepetroliere, fo
losirea superioară a biomasei în 
scopuri chimice și energetice, 
chimizarea subproduselor de la 
cocserii. valorificarea superioa
ră a materiilor prime, reducerea 
importurilor, realizarea unor 
consumuri de materiale si ener
gie, obținerea unor produse de 
înaltă calitate.

Congresul a analizat totodată, 
în spirit critic și autocritic exis
tenta unor lipsuri care frinează 
încă activitatea de cercetare ști
ințifică, îndeosebi în ce privește 
introducerea rezultatelor aces
teia In producția industrială. 
Pentru înlăturarea acestor nea
junsuri, în cadrul lucrărilor în 
plen, și pe secțiuni au fost for
mulate o serie de propuneri con
crete care vor fi aplicate si vor 
contribui la îmbunătățirea mun
cii noastre. '

Concluziile rezultate ca urma
re a desfășurării celui de-al 
II-lea Congres Național de

Chimie vor fi supuse unor 
ample analize în consiliile ști
ințifice și de conducere ale in
stitutelor și întreprinderilor chi
mice, luindu-se măsurile nece
sare pentru îmbunătățirea te
maticilor de cercetare care vor 
fi orientate pe problemele prio
ritare ale planului cincinal. Se 
va asigura o conlucrare mai 
strinsă a cercetării cu învătă- 
mintul și producția, urmărin- 
du-se direct, în cadrul colecti
velor mixte, modul în care cer
cetările sint aplicate Dină la 
atingerea parametrilor proiectați.

Dind glas voinței tuturor 
celor ce lucrează în chimie — 
cercetare, proiectare, învătămînt 
superior și industrie — partici- 
panții la lucrările celui de-al 
II-lea Congres Național de Chi
mie își exprimă și pe această 
cale întregul atașament față de 
politica internă și externă a 
partidului și statului nostru, 
asigurîndu-vă totodată, mult 
iubite și stimate tovarășe secre
tar general al partidului, pre
ședinte al Republicii, că, însufle
țiți de chemările dumneavoastră 
și pătrunși de conștiința respon
sabilității omului de știință ple
nar angajat în înfăptuirea po
liticii partidului, vom depune 
toate eforturile pentru a fi la 
înălțimea tncrederiț ce ne-o 
acordați, muncind cu avînt Ia 
transpunerea in viață a mărețe
lor obiective prevăzute în Pro
gramul partidului de construire 
a societății socialiste multilate
ral dezvoltate și înaintare a 
României spre comunism si con
tribuind astfel la ridicarea 
scumpei noastre patrii ne culmi 
tot mai înalte de progres și 
bunăstare".

în perioada 7—11 septembrie 
a.c., o delegație a Partidului Co
munist din Danemarca, condusă 
de tovarășul Ib Norlund, mem
bru al Biroului Politic, secretar 
al C.C. al P.C.D., a efectuat, la 
invitația Comitetului Central al 
Partidului Comunist 
vizită de prietenie in 
tră.

Delegația daneză a 
vorbiri la C.C. al P.C.R., Uniu
nea Generală a Sindicatelor din 
România, Comitetul de Stat al 
Planificării și a vizitat obiective 
economice și sociale din muni
cipiul București și județele Pra
hova și Brașov.

La încheierea vizitei, delegația 
Partidului Comunist din Dane
marca s-a întilnit cu tovarășul 
Virgil Cazacu, membru al Comi
tetului Politic Executiv, secretar 
al C.C. al P.C.R.

Cu această ocazie, exprimînd 
mulțumiri pentru invitația adre
sată de a vizita România, Ib 
Norlund a rugat să se transmi
tă tovarășului Nicolae Ceaușescu. 
secretar general al Partidului 
Comunist Român, un salut cor
dial din partea tovarășu’ui 
Joergen Jensen, președintele 
Partidului Comunist din Dane
marca, împreună cu cele mai 
bune urări de progres și prospe
ritate poporului român.

Oaspeții au dat o înaltă apre
ciere realizărilor remarcabile 
obținute de poporul român sub 
conducerea Partidului Comunist 
Român, adresind urări de noi

Român, o 
țara noas-
avut con-

.succese în toate domeniile de 
activitate.

Mulțumind, tovarășul Virgil 
Cazacu a rugat pe oaspete să 
transmită din partea tovarășului 
Nicolae Ceaușescu un călduros 
salut tovarășului Joergen Jen
sen. precum și urări de succes 
Partidului Comunist din Dane
marca, în activitatea pe care o 
desfășoară pentru Înfăptuirea 
aspirațiilor de bunăstare și pro
gres ale poporului danez.

în cadrul convorbirilor au fost 
evocate bunele raporturi exis
tente intre Partidul Comunist 
Român și Partidul Comunist din 
Danemarca, exprimindu-se do
rința ca în spiritul stimei și 
respectului reciproc, al convorbi
rilor dintre tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, 
Partidului 
tovarășul Joergen Jensen, pre
ședintele 
din Danemarca, relațiile dintre 
cele două partide să se dezvolte 
în continuare în interesul po
poarelor român și danez, al cau
zei păcii, securității și inde
pendenței naționale, progresului 
și colaborării între națiuni. Tn 
cadrul schimbului de păreri, au 
fost abordate unele aspecte ale 
situației internaționale actuale.

La convorbiri, desfășurate in
tr-o atmosferă caldă, tovără
șească. au participat Ghizela 
Vass, membru al C.C. al Parti
dului Comunist Român. Aurel 
Duca, secretar al Consiliului 
Central al U.G.S.R.

Joi a părăsit Capitala tovară
șul Narciso Isa Conde. Secreta
rul general al Partidului Comu
nist Dominican, care, la invitația 
C.C. al P.C.R. a efectuat o vizi
tă in tara noastră.

La plecare, pe aeroportul Oto- 
peni. oaspetele a fost condus de 
tovarășii Virgil Cazacu, membru 
al Comitetului Politic Executiv, 
secretar al C.C. al P.C.R., și Du
mitru Turcuș, adjunct de șef de 
secție la C.C. al P.C.R.. de acti
viști de partid.

secretar general al 
Comunist Român, și
Partidului Comunist

Vizita delegației Adunării Federale 
a Republicii Socialiste Cehoslovace

C’j prilejul vizitei pe care o 
Întreprinde în țara noastră de
legația Adunării Federale a R.S. 
Cehoslovace, condusă de Alois 
Indra, membru al Prezidiului 
Comitetului Central a! P.C. din 
Cehoslovacia, președintele Adu
nării Federale, ambasadorul a- 
cestei țări la București. Lumir 
Hanak, a oferit, joi seara, o re
cepție.

Au luat parte Gheorghe Pană, 
membru al Comitetului Politic 
Executiv al C.C. al P.C.R., pri
marul general al Capitalei. Ni
colae Giosan, membru supleant 
al Comitetului Politic Executiv 
al C.C. al P.C.R.. președintele 
Marii Adunări Naționale. Emilia 
Sonea și Virgil Teodorescu. vice
președinți ai M.A.N., Stan Soare, 
adjunct de șef de secție la C.C. 
al P.C.R., președintele Grupului 
român al Uniunii Interparla
mentare, Dumitru Turcuș. ad
junct de șef de secție la C.C. al 
P.C.R., Maria Groza, adjunct al 
ministrului afacerilor externe. 
Ion Sălăjan, președintele Comi
siei constituționale și juridice a 
M.A.N., deputați.

fNOUL AN ȘCOLAR SUB SEMNUL ÎNALTELOR EXIGENȚE

fi

De flecare dată pregătirea noului an de invățâmint s-a 
situat sub semnul preocupărilor responsabile ale forurilor și 
cadrelor din domeniu, ale părinților ți elevilor, astfel incit să 
se asigure procesului instructiv-educativ condițiile optime, in 
acest an, date fiind ți condițiile nou create de marile coman
damente sociale ale unei etape superioare pe care o par
curgem, exigențele învățămintului de toate gradele sînt co
relate cu necesitatea situării acestuia la nivelul unei calități 
mult sporite, ața cum se impune in întreaga viață social- 
economică. Conțtienți de acest lucru, diriguitorii învățămin
tului, profesorii, maiștrii-instructori, educatorii și elevii, intr-un 
front comun, acționează pentru asigurarea întregului cadru 
in care se va desfășura noul an școlar. Evident, atenția prin
cipală se îndreaptă asupra asigurării bazei materiale celei 
mai adecvate profilului respectiv. Raidul nostru a surprins 
această activitate, in faza sa de finalizare, in fața numără
torii inverse.

IN NOILE CARTIERE
Pretutindeni In școlile din Ca

pitală au loc pregătiri pentru 
Începerea și desfășurarea în 
bune condiții a noului an de in- 
vătămint. De la Inspectoratul 
școlar al sectorului I. prin ama
bilitatea tov. inspector șef Ni
colae Goiceanu. aflu, intre altele, 
date privitoare la darea in fo
losință in acest an a Casei de 
copii școlari nr. 12, din str. Do- 
brogeanu Gherea nr. 72, din car
tierul Băneasa. extins și el in 
acest an cu noi blocuri de lo
cuit.

Este vorba de o clădire ve
che. cu un nivel, reamenajată, 
căreia i se alătură o construcție 
nouă cu două nivele. în clădi
rea veche se vor afla sălile de 
meditații și activități cultural- 
educative, iar cea nouă va dis
pune de o cantină și un inter-*,  
nat. unde vor fi cazați peste 106' 
elevi. Casa de copii va găzdui 
elevi pentru clasele 1—8. care 
vor învăța la Școala generală nr. 
6 din apropiere. Se acționează 
puternic pentru finalizarea 
crărilor la acest obiectiv, 
fiecare nivel aflîndu-se cite 
echipă de muncitori Copiii 
vor veni in curind aici se 
bucura de cele mai bune condi
ții de găzduire și învățătură.

O a doua investiție școlară 
din sectorul I este internatul 
Școlii generale nr. 182, din Str. 
Amintirii nr. 28 (Chitila). Este 
o construcție nouă, cu i* “ 
nivele, cu bloc alimentar, 
binet medical și dentar, 
staționar, de circa 25 locuri.

Construcția internatului 
definitivată, acesta a fost utilat 
cu mobilierul necesar, de aseme
nea, s-a executat curățenia în 
interior, urmind să se finalizeze 
unele lucrări la instalațiile sa- 

^^totaresielectrice de către con-

Grupul I

mobilizați 
cadrelor 
efectua- 

S-a rea-

structor, care este 
șantiere.

în aceste zile sint 
elevii sub îndrumarea 
didactice care asigură 
rea ultimelor lucrări,
lizat legătura între clădirea ve
che si cea nouă prin construirea 
a două laboratoare noi, de fizi
că și chimie, iar trei încăperi 
din clădirea veche, unde se a- 
flau dormitoare, au fost reame- 
naiate si transformate în săli de 
clasă. Astfel, școala dispune in 
prezent de 18 săli de clasă. Se 
vor continua lucrările pentru re
parația capitală la fațada școlii 
vechi.

La deschiderea noului obiec
tiv. ce dispune de o capacitate 
de 120 locuri, se va prezenta și 
o interesantă monografie a 
școlii.

ROXANA MATEESCU

LA ȘIEU-ODORHEI
pentru intreținerea batalilor, 
porcilor și pisărilor pe care le 
cresc. Numai cercul de istorie — 
„De 2000 de ani venim in lume*  
— are ceva probleme. Nu numai 
pentru că, in această vară, în 
urma excursiilor arheologice la 
cetatea Șirioara, au strins mult 
material care trebuie clasat și 
ordonat, ci și pentru că muzeul 
s-a mutat la căminul cultural, 
extinzindu-se. E timpul să amin
tim că acest muzeu, cu profil 
arheologic, este unicul de acest 
fel, in mediul rural. Apreciat in 
mod deosebit de specialiști, el 
este rodul strădaniilor de peste 
9 ani ale fostului primar, Mar
țian Lușcan, om de aleasă sim
țire, care împreună cu elevii a 
investigat nu mai puțin de 29 
puncte arheologice de pe raza 
comunei. Bogatul material recol
tat — cărămizi romane, olane 
pentru conducte de alimentare 
cu apă și încălzire centrală, cio
can roman de tăiat piatră (foar
te rar), vase de ceramică etc. —

lu
pe 

o 
ce 

vor

două 
ca- 
cu

este

Firesc, intr-un sat de gospo
dari, preocupările părinților sint 
și ale copiilor. Așa că nu m-arn 
mirat cind am aflat că elevii din 
comuna Șieu — Odorhei, județul 
Bistrița-Năsăud, sint implicați in 
toate marile activități ale colecti
vității. M-a surprins insă serio
zitatea cu care ei își îndeplinesc 
aceste îndeletniciri. Așa cum a- 
vearn să aflu de la tinărul direc
tor loan Pop, reparațiile mobilie
rului școlar — la toate cele 8 
școli de pe raza comunei —, 
le-au executat elevii cu mult 
timp înainte. Acum remediază u- 
nele materiale didactice, fac ul
timele retușuri in laboratoarele 
de fizică, chimie, biologie, cabi
netele de desen tehnic, științe 
sociale și matematică — unele 
dintre cele mai moderne și mai 
apreciate tn județ. Totul se face 
cu migală, dar și cu înaltă răs
pundere, pentru că totul trebuie 
să servească pe deplin sarcinile 
noului an, cu totul alteia față de 
pină acum. Și in școlile din 
Șieu — Odorhei, afirmă tinărul conduc la ideea continuității po- 
dîrector, trebuie să se aplice 
principiul noii calități in procesul 
instructiv-educativ. în vreme ce 
echipele de elevi fac ultimele 
pregătiri în incintă, la microfer- 
ma școlară, sub îndrumarea pro
fesoarei Floarea Pop, o „trupă*  
harnică recoltează fasolea. E un 
an bun. Pe cele 2,5 ha culturile 
de fasole, ceapă, morcovi, car
tofi, castraveți au crescut bine, 
intreținute pe tot timpul verii de 
elevi. Acum tot ei se străduiesc 
să recolteze totul și să așeze in 
cămări, pentru cantina proprie,

ȘCOLARE —
ȘANTIERE ALE TINERETULUI

ȘANTIERE

Pentru cei ma! 
multi elevi școala a 
reintrat deja in pre
ocupările zilnice. 
Numai ci, de astă- 
datâ, pe primul loc 
se situează activită
țile gospodărești 
pentru pregătirea 
deschiderii anului 
de invățămlnt. Iată, 
1» Liceul de chimie 
din Giurgiu, in a- 
ceastă săptămină 
s-a organizat un 
șantier al tineretu
lui, eu participarea

• 100 elevi, pentru 
finalizarea lucrări
lor la noul 1
• Un mare 
măr de elevi 
orașul Bistrița 
mobilizați la 
strucția sălii 
«port de la 
ceul industrial nr. 4, 
la ridicarea unei 
școli ou 36 săli de 
clasă, la recondițio- 
narea mobilierului 
din clase, internate 
și cantine. • Pes
te 500 de tineri ac-

local.
nu- 

I din 
i «ini 

con- 
de 

Li*

(ionează șl tn muni
cipiul Gh. Gheor- 
ghiu-Dej I» repara
rea mobilierului și 
efectuarea curățe
niei • tn noul car
tier arădean „Au
rel Vlaicu", elevii 
din zonă lucrează 
zilnic la școala ge
nerală, cu 24 săli de 
Clasă, hotăriți să 
Credea la cheie eo- 

igilor lor acest lă
caș Ia începutul a- 
cestui an de invăță- 
mint. (C. V.).

porului român pe această vatră, 
după retragerea aureltană. Aici 
va fi fost un important punct de 
legătură intre castrul Ilișiua și 
Odorheiu Bistriței. La organiza
rea materialului, pasionații isto
rici din Șieu — Odorhei au pri
mit sprijinul specialiștilor Mu
zeului județean din Bistrița. De 
ce țin atit de mult la această co
moară? Pentru că, dincolo de va
loarea ei intrinsecă, atei se vor 
desfășura și o parte din lecțiile 
de istorie, se vot organiza schim
buri de experiență cu colegi din 
județ, alte manifestări tematice. 
Șl dacă anul școlar va începe 
aici tot ea o mare sărbătoare a 
tuturor, oferind noi surprize plă
cute, mulțumirile vor fi adresa
te celor 30 de tinere cadre di
dactice, cite activează in comu
nă — intre care George Afrin, 
Vasiie Găurean, Elena Pop, Cor
nelia Iasinschi — elevilor Lilta- 
na, Sorana și Daniela Năsău- 
dean. Carmen și Mariana Pop*  
Adela Lupu, Verginia Vițan, Cri- 
na Nușfelean și tuturor celor 
pentru care școala rămlne prin
cipala și cea mai dragă preocu
pare, chiar și in vacanță.

V. RAVESCU

SITUATIL CAZURI ATITUDINI
Atac cu flori

— Fugi d-aici, că ești om în 
toată firea! Vezi c-am să chem 
imediat milițianul, să te pună 
lâ punct!

Replica aparține unei fe
mei mature, ducînd cu sir- 
guință două sacoșe doldora și 
constituie reacția de legitimă 
apărare contra unei interpelări 
nelalocul ei din partea unui 
bărbat. Alegind-o din mulțime 
după criterii numai de el 
știute, bărbatul de care vorbim 
s-a indreptat glonț spre purtă
toarea sacoșelor, i-a barat ca
lea. a întins brusc spre ea o 
mină pe care pînă 
ținuse ia spate și 
avea... un buchet de 
gladiole albe.

Un atac cU flori e __
fttae, astfel incit fetheia a răs
puns amenințător Vocii care o 
ruga scurt t

— Luațl vă rog florile astea 
de la mine !

După ce plină de demnitate 
1-ă amenințat cU venirea mi
liției, trecătoarea ofensată șl-a 
ridicat sacoșele șl și-a văzut de 
drum călcihd apăsat. NUthai că 
a Oprit-o din nou. de data asta 
o femeie cu brațele piihe de 
aceleași obsedante gladiole 
albe.

— Luațl florile, le împarte 
pentru că i-a născut nevasta o 
fetiță.

— Vă rog luați-le. sint pen
tru fetița mea. revine timid 
ciudatul agresor.

— Păi, de ce hu spui așa. 
^omule? De unde să știu eu că...

atunci o 
In care 

flori, trei

totuți un

Mulțumesc și eă-ți trăiască 
fata, să-

Recentul tată n-a mai stat 
să asculte urările curgind ne
stăvilit. A plecat însotit de 
micul alai de trei femei. La 
Început — doar vînzătoarea de 
flori, căreia ii cumpărase toată 
rezerva de gladiole albe și pe 
care o rugase să-1 urmeze cu 
brațele încărcate de buchete, 
fiindcă el ca tată vrea să dea 
flori la toată lumea pentru ve
nirea pe lume a fetitei lui.

Ce-a urmat după prima în
cercare? Multe altele care au 
declanșat reacții asemăilătoare. 
Oferta pățind suspectă, biirtă- 
torUl ei era teșpifis brutal, 
vulgât, Cochet, disetet. șoptit, 
tunător etc.. dat. driCtifn. res
pins. După intervenția promptă 
și după explicațiile Vînzătoa- 
rei. fețele se destiiideau brusc 
șl Începeau Justificările, scuze
le, mulțumirile, urările. Sfatu
rile, întrebările.

tn cele din urmă florile au 
fost distribuite cu mări efor
turi din partea originalului 
tată, cate n-ar fi Crezut, dacă 
i s-ăr fi povestit, că e atit de 
cothplicâl, iii zilele noastre, să 
dăruiești niște flori.

DOMNIȚA ANDREI

eategoril! achiziționate în 
timpul căsătoriei. înainte de 
Căsătorie, lucruri ale ei. ale lui 
și contravaloarea lucrurilor. 
Acum, cu hainele ar fi mai 
simplu. Simplu? strigă ea re
voltată. Nimic nu e simplu in 
materie de divorț. Dacă prie
tenii lui i-au dărtiit lui o că
mașă și o pereche de bufoni. 
Ce facem? îi lăsăm Cămașa, că 
n-o să-i luăm și cămașa de pe 
el, și-i luăm bufonii. Că silit 
de argint. Și dacă prietenii lui 
i-âU dăruit ei 6 pereche de 
mănuși, curn procedăm? Dar 
dacă nașii? Dar daca măma- 
soaeră? Numai că memoria 
funcționează 
ftevdie 
obiecte 
set de 
Soacră.
eroare
POta : amintire, hnârha 
Pe prbsdpUl de baie

DEOPOTRIVĂ, 
PROFESORI 

ȘI ELEVI

Joi, delegația Adunării Fede
rale a R. S. Cehoslovace, con
dusă de tovarășul Alois Indra, 
membru al Prezidiului Comite
tului Central al P.C. din Ceho
slovacia, președintele Adunării 
Federale, a făcut o vizită in 
județul Argeș.

Cu acest prilej, a avut loc o 
Întrevedere la Consiliul popu
lar județean la care au partici
pat Cecilia Stan, vicepreședinte 
al Marii Adunări Naționale, 
Nicolae Gheorghe. prim vicepre
ședinte al Consiliului popular 
județean, și Mihai Burchesin. vi
cepreședinte. Au fost relevate 
bunele relații de prietenie sta
tornicite intre România și Ceho-

slovacia, aspecte ale dezvoltării 
economice si social-culturale a 
judetului-gazdă.

Au fost vizitate întreprin
derea de autoturisme „Dacia", 
Combinatul de industrializarea 
lemnului și obiective 
culturale din municipiul

în onoarea delegației 
te. Consiliul popular 
țean a oferit un dejun.

în timpul vizitei în . 
membrii delegației au fost în
soțiți de Virgil Teodorescu, 
vicepreședinte al Marii Adunări 
Naționale, și loan Sălăjan, pre
ședintele Comisiei constituțio
nale și juridice a M.A.N.

social- 
Pitești, 
oaspe- 

jude-
Județ,

în zilele de 9 și 10 septembrie, 
la Constanța s-au desfășurat Iu-, 
crările primei sesiuni naționale 
de referate și comunicări știin
țifice cu tema : Informatica în 
transporturi și telecomunicații — 
realizări și eficiență, manifestare 
organizată de Institutul central 
pentru conducere și informatică. 
Centrul teritorial de calcul elec
tronic Constanța și Centrul de 
calcul electronic al Ministerului 
Transporturilor și Telecomunica
țiilor.

Nimic nu-i simplu 

in materie de divorț

Ce greu este uneori să te 
descurci printre âtlteâ Wertirl. 
Pentru că și lucrurile se pot 
împărți de fapt in mai multe

___  perfect. Nti-i 
de pus etichete De 

care să suhe câin așa : 
mileUri de la mama 

Ca să inducem în 
musafirii âm putea 

amintire, mama soâcră.
_ ___ j e mai 

riscant de pus etichete, ori
cum se vor dezlipi la primul 
șters pe miini. Luăm etichetă 
sl-o lipim pe șifonier, be taft, 
in dreptul prosopului. La far
furiile chinezești e mal simplu. 
Le lipim pe spate și spălăfn 
numai fața farfuriei. Șl 
rînd pe rînd, vom găsi 
o soluție flferuiui de Călcat, 
feței de masă, care vâ avea 
eticheta în dreptul farfuriei cti 
supă și a perinei in dreptul 
lobului urechii. Martoră stă 
liste de obiecte anexată volu
minosului dosar. NU s-a Uitat 
nimic?

Liceul industrial de petrol Bo- 
lintin Vale — județul Giurgiu 
— este cunoscut ca una din uni
tățile școlare care și-au ciștigat 
un binemeritat nume în învătă
mintul de profil. Ambiția co
lectivului de profesori și elevi, 
de a ridica si mai mult presti
giul 
județ Giurgiu, se exprimă 
fapte care 
profundei angajări și optimis
mului tineresc. I-am aflat' în 

‘aceste zile, premergătoare des
chiderii noului an școlar. pe 
profesori și elevi prinși in focul 
ultimelor pregătiri, bucurîndu- 
se de ceea ce au realizat în 
această vară, la liceu. Aproape 
nu a existat zi de vacantă 
care cei doi directori. 
Radu si Chiva Voican, 
elevi și acum profesori și 
ducători ai acestui liceu, 
preună cu celelalte cadre 
dactice — Adrian Popescu, 
buță Ștefan, Neculai 
loan Neagoe si alții — să nu 
se afle in miilocul elevilor pre
ocupați ca acest asezămint să 
arate mai frumos, mai Înflori
tor. mai corespunzător cerințe
lor noi ale învătămintului mo
dern. „Dorim ca elevii noștri, 
odată pătrunși in liceu, să gă
sească aici nu numai ambianta 
unui templu al răspindirii lu
minii cărții, ci si acele amena
jări necesare deprinderii te
meinice a unei meserii.

Această dorință — o profesiu
ne de credință a dascălilor de 
aici — i-a mobilizat pe toti ele
vii și profesorii la activitățile de. 
pregătire a celor 14 săli și 5 la
boratoare. a atelierelor și mai 
ales la ridicarea noilor obiec
tive. Pentru că. din acest an, 
cei peste 1 200 elevi, la cursul 
de zi și intensiv, vor mai avea 
la dispoziție. în noul corp, incă 
5 săli de studiu șl noi ateliere, 
dotate si organizate cu întrea
ga recuzită necesară. Noua can
tină Si noul internat cu 300 de 
locuri, ca si împrejmuirea cu 
stilpi de beton și plasă metalică 
a incintei, amenajarea aleilor si 
zonelor verzi, conform unei sta
tornice tradiții dau strălucire lo
calului.

ADUNARE FESTIVĂ

Mai greu e eă te descurci 
la divorț, mărturisește D. Luci» 
din Rișnov, cind divorțul e și 
Ia doi ani de căsnicie, deci. d 
grămadă de lucruri achizițio
nate : servicii de ceai și cafea, 
pahare de vin și lichior, cu 
care s-a toastat lâ nuntă, 
bomboniere, servicii de ta- 
cîmiiri, bibelouri, lustre. Vază 
de ceramică. E greu de navi
gat, trebuie să recunoaștem, 
printre cele 7 umerașe (și vai 
de obiectele fără soț), un evan
tai, o mașină de bărbierit si 
alta de ascuțit lame. După 
cum e greu de împărțit un 
robot, un radiator, un vas de 
flori, cinci rame de perdele la 
patru perdele (bunuri comu
ne). Cine ia o ramă in plus ?

Iii fifiâ, rămîne de văzut cum 
se va rezolva și cti sumă de 
3 500 lei pentru muzică. 1 500 
lei autobuzul Rișnov — bra
șov, 1 200 lei fotograful. Ca să 
nu mal vorbim de investițiile 
făcute In timpul căsătoriei : 
cine ia cimentul? citie oglinzile 
din băie? cine contoarele? dar 
vopseaua de pe pereți? dar pe
reții? dar becurile? (itepunin- 
dtl-le la socoteală pe c.ele 
spartei. Și dacă piritui D. Co
rei hu Vrea și hu vrea să îm
părțirii lucrurile, ne avertizea
ză EA. rom folosi ca argument, 
banda de magnetofon prin 
care, după cumpărarea fiecărui 
obiect. il punea pe el Să măr
turisească din banii cui a fost 
luat. Ah, parcă bănuia ea că 
6 să se âjubgă la divorț.-

ARF.TA ȘANDRU
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prin 

dobîndesc sensul
so-

Co
al

in
Mircea 

foști 
con- 
im- 
di- 

Bâr- 
Șandru,

DUMITRU DUMITRICA

SPORT

în sala Casei municipale de 
cultură din Focșani a avut Ioc, 
joi. o adunare festivă prile
juită de cea de-a 37-a aniver
sare a victoriei Revoluției 
cialiste din Bulgaria.

Au participat membri ai 
mitetului județean Vrancea
P.C.R., ai Comitetului munici
pal de partid Focșani și Con
siliului județean al Frontului 
Democrației și Unității Socia
liste. numeroși oameni ai mun
cii din orașul Unirii.

A fost prezent Petăr Danai
lov, ambasadorul 
Populare Bulgaria

Adunarea a fost 
Gheorghe Apostol, 
Comitetului municipal de partid 
Focșani. A luat apoi cuvîntul 
Niculai Chipăilă, secretar al 
Comitetului județean .Vrancea 
al P.C.R., președintele Consi
liului județean al F.D.U.S., care 
a subliniat importanța actului 
revoluționar de la 9 Septembrie 
1944, semnificația deosebită a 
acestui eveniment istoric in 
viața poporului bulgar. S-a ară
tat că poporul român urmărește 
cu simpatie și se bucură sincer 
de marile victorii obținute de 
poporul prieten bulgar In înde
plinirea hotăririlor celui de-al 
XII-lea Congres al P.C. Bul
gar. Vorbitorul a evidențiat că 
in anii făuririi noii orinduiri, re
lațiile de prietenie și colaborare 
dintre Partidul Comunist Ro
mân și Partidul Comunist Bul
gar, dintre România și Bulga
ria s-au dezvoltat continuu con
stituind un exemplu de conlu
crare fructuoasă intre două țări 
socialiste vecine. în acest ca
dru un rol determinant l-au 
avut intilnirile și convorbirile 
dintre tovarășii Nicolae 
Ceaușescu și Todor Jivkov. De
venite tradiționale, aceste în- 
tîlniri s-au soldat de fiecare 
dată cu noi realizări în lărgi
rea și adîncirea conlucrării re
ciproc avantajoase Intre cele 
două țări, servind intereselor 
generale ale socialismului, ale 
progresului și păcii.

A luat apoi cuvîntul amba
sadorul Petăr Danailov. După 
ce a amintit despre actul istoric

Republicii 
la București, 
deschisă de 
secretar al

de la 9 Septembrie 1944 vorbi
torul a arătat că după victoria 
Revoluției socialiste poporul 
bulgar a obținut realizări fără 
precedent in istoria țării/ Vorbi
torul a prezentat pe larg suc
cesele obținute de poporul bul
gar in toate domeniile vieții ma
teriale și spirituale, subliniind 
că in prezent poporul bulgar 
este ferm angajat în îndepli
nirea mărețelor obiective stabi
lite de Congresul al XII-lea al 
P.C.B. Petăr Danailov a arătat 
in continuare că relațiile de 
prietenie și colaborare dintre 
cele două țări se dezvoltă mul
tilateral. subiiniindu-se contri
buția decisivă pe care au avut-o 
intilnirile și convorbirile tradi
ționale dintre tovarășii Todor 
Jivkov și Nicolae Ceaușescu, ho- 
târîrile și înțelegerile, care au 
deschis ample și fertile pers
pective dezvoltării pe mai de
parte a conlucrării multilate
rale bulgaro-române.

La Arhivele statului din Capi
tală s-a deschis, joi, o expoziție 
documentară, organizată in ca
dru! manifestărilor prilejuite de 
aniversarea centenarului nașterii 
lui George Enescu. Expoziția re
unește documente inedite (par
tituri. scrisori, fotografii, afișe, 
programe etc.) privind viața și 
activitatea marelui muzician ro
mân, și care sint păstrate in fon
dul arhivistic al instituției amin
tite. Personalitatea ilustrului < 
compozitor, pianist, și violonist 
a fost evocată, cu acest prilej, de 
muzicologul Viorel Cosma.

Un grup de membri ai Uniu
nii Compozitorilor a făcut o vi
zită de documentare pe șantie
rele Canalului Dunăre-Marea 
Neagră și in portul Constanța.

în timpul vizitei — menită să 
- îmbogățească viitoarele creații 

muzicale, inspirate din realita
tea construcției socialiste in pa
tria noastră — compozitorii au 
purtat un dialog fertil cu con
structorii marilor obiective care 
se edifică de-a lungul traseulut 
Canalului, la Cernavodă. Med
gidia. Basarabi și Agigea .iar 
La Cumpăna-Straja cu brigadie
rii din cadrul Șantierului națio
nal al tineretului.

Lucrările Comisiei interguvernamentale
romano*marocane

La București au început, joi, 
lucrările Comisiei interguvema- 
mentale româno-marocane de 
cooperare economică și tehnică. 
Lucrările sint conduse de 
Ștefan Andrei, ministrul afa
cerilor externe al Republicii 
Socialiste România, și M’Hamed 
Boucettă. ministru de stat, în
sărcinat cu afaceri externe și 
cooperare al Regatului Maroc, 
președinții celor două părți în 
comisie.

în aceeași zi. au început con
vorbirile oficiale între cei doi 
miniștri de externe.

Cu acest prilej, s-a relevat cu 
satisfacție evoluția pozitivă a 
relațiilor dintre România și Ma
roc. dezvoltarea si diversifica
rea cooperării economice, teh
nice. științifice si culturale. S-au 
evidențiat, de asemenea, posi
bilitățile oferite de economiile 
celor două țări pentru intensifi
carea si dinamizarea cooperării cele două 

acestor 
echilibra-

Turneul final al „Cupei Scînteii tineretului" la tenis

ASTĂZI VOM CUNOAȘTE
TIMIȘOARA (prin telefon).
Beneficiind de un timp admira

bil și de terenuri excelente de JOC 
participanții la „Cupa Scînteii ti
neretului ia tenis și-au continuat 
tn cursul zilei de teri ascensiunea 
spre finate. Bineînțeles, cei care 
au înregistrat Victori! ih partidele 
susținute. Atit lă categoria elevi
lor, cit și la cea ă pionierilor âm 
putut urmări îhtîlnirt foarte dispu
tate în eare competitorii au arun
cat (ii luptă toate cunoștințele lor 
tebniCO-taCtice, toate ambițiile pen
tru a-șl învinge adversarii. Modul 
exefhplâr în eare au știut să-și ă- 
perâ șăhSeie se potrivea cil ceea 
ce se spunea intr-o lozincă fixată 
pe împrejmuirea uhui teren i „Ab
negație, perseverență, pasiune, dă
ruire, dragoste pentru culorile 
sportive ale patriei — lată ce 1 ss 
cere unui tenlsmeh!" Am văzut, 
intr-adevăr, meciuri în care regă
seam spiritul de luptă Și de Spor
tivitate. alături de vigoarea și cu
tezanța tinereții. Sigur, intr-un 
turneu eliminatoriu cei mai fnulți 
vor cunoaște pihă la urmă îhfrih- 
gerea. Orice întrecere nu poată a- 
vpa decât un campion Ia fiecare 
probă. O competlție-fharaton âufti 
este turneul final a! „Cupei Scin- 
teii tineretului" cu peste 300 de 
concurenți care susțin tn testai tâ*  
teva sute de întîlnirl sînt zile tn 
care trebuie să dispute dacă pro
movează dlntr-o fază într-alta a 
întrecerii două șl chiar trei me
ciuri. Se cer resurse nebăniitte de 
ahehgie, un Câini șl un echilibru

moral foarte robuste. Dovada aces
tor calități au făcut-o cu prisosin
ță șl ftnaliștll actualei ediții a ce
le! mai mari competiții de masă 
pentru tenis care se organizează 
tn țâra noastră Am văzut partl'de 
care ar putea concura la un pre
miu pentru frumusețe șl tenacitate 
dar și de durată ea aceea din 
„Sferturi", categoria 14—18 ani din**  
tre reprezentanta municipiului 
București, Boțllâ Ioaila, și repre
zentanta județului Suceava, Volcu- 
iescu Carmen, cîștigată în trei se
turi: 7—S, 4—6, 6—2. sau cea din
tre Bucin Marla (Mureș) șl Hat 
Ildltto (C)Uj) ori dintre POpescu 
Călin (Timișoara) $1 Chireulescu 
Gabriel (Călărași) încheiată în fa
voarea timișoreanului CU 6—î, 6—4 
care» dtlpă ce-’ învinge șl pe „ve
teranul" participărilor la „Cupa 
ăcinteii tineretului", VllceafiUl A*  
dflâh lofiăscu, se califică ih fina
la competiției în care-i Va întîihi 
pe reprezentantul județului Dîm
bovița, Sitaru Marian. Th cealaltă 
semifinală s-au calificat Lepădata 
Bănuț (Bacău) care-1 va Întîihi pe 
Matida Vili din Dolj.

Pasionante ihtteceri s-au desfă
șurat Ia categoriile mai miei, spre 
cate se îndreaptă de fapt speran
țele noastre pentru viitorul tenisu
lui. Și dacă la aceste categorii âm 
mai âUzit, în urmă uhUi rever tri
mis dincolo de linie, cile un 
oftat adine sau un „nuuu" pre
lung și dureros, asta nu făcea de- 
cft să emoționeze deopotrivă șl pe 
spectatori, să-1 fâftă să participe 
afectiv la micile „drame" ce se pe-

CAMPIONII!
treceau pe teren. Dar să tran
scriem lista semifinallștllor din rin- 
dufile cărora vor fi desemnați 
campionii celor mai mici tenis- 
meni al țării: categoria 10—11 ani: 
Martin Bernadeta (Neamț) — Pe- 
cheanu Monica (București) și Bu- 
zatu Cătălina (Brăila) — Vane An- 
toaneta (Timiș), Hans Claudia 
(Arad) — 
șov); la 
(Prahova) 
(București) și
(Vrancea) care îl va tnttlnl tn â 
doua semifinală pe învingătorul din 
meciul ce-1 Opune pe Dumitru 
Bogdan (Argeș) șl Bilă Florin 
(Tulcea). tn sflrșft, Întrecerile se
mifinale la categoria 12—13 ani: 
suciu simoha (Mureș) — Antones
cu Claudia (Brașov) și Cblgiu Că
tălina (Brașov) — Iliescu Monica 
(Dolj), iar la băieți Dumitru A-, 
arian (Argeș) — săvuiescu Giprian’ 
(București) și CăciUlescu Claudlu 
(Neamț) — lăhcuiescu Vasiie 
(Brăila).

Lâ ora cind transmit aceste Mo
duri se află in plină desfășurare 
întrecerile dih semifinale. Mîine 
(n.a. — astăzi) vof avea loc parti
dele finale la cele trei categorii de 
Virată, fete și băieți, pe ^terenurile 
cu suprafață de ciment de Ia te- 
ni8-Ciub Timișoara, acolo unde, nu 
eu muitâ vreme în urmă, echipa 
României pentru „Cupa Davls" 
susținea partida cu jucătorii ar
gentinieni. Așadar astăzi vom cu
noaște campionii!

VASÎLE CĂBULEA

(Timiș), Hans ______
Dragotâ Nicoleta (Bra- 
băieți: Vespan

— EftiiPie 
Voinea

telian 
Cătălin 
Marian

economice si tehnice in nume
roase domenii de activitate, pre
cum si pentru creșterea, pe baze 
reciproc avantaloase, a schim
burilor comerciale româno-ma
rocane.

Miniștrii de externe ai Româ
niei si Marocului au convenit 
asupra unor măsuri concrete 
pentru dinamizarea negocierilor 
in curs, privitoare la realizarea 
în cooperare a unor obiective 
în sectoarele minier, hidroener
getic, construcții de mașini, si
derurgic si identificarea unor noi 
domenii și acțiuni de colabora
re in producție si in alte do
menii. tinindu-se seama de re
sursele si potențialul economic 
si uman al celor două țări, de 
prevederile planurilor de dez
voltare economică actuale și de 
perspectivă ale României și Ma
rocului.

De asemenea, s-au analizat 
modalitățile de lărgire și diver
sificare a schimburilor de măr
furi si servicii intre 
țări, care să confere 
activități o dezvoltare 
tă si de perspectivă.

Miniștrii au mai stabilit ca la 
prezenta sesiune • comisiei să 
fie finalizate negocierile meni
te să conducă la lărgirea cadru
lui iuridjc de stimulare a co
merțului si cooperării româno- 
marocane.

între cei doi miniștri de ex
terne a avut loc un schimb de 
Opinii cu privire Ia probleme 
actuale ale vieții internaționale. 
Relevînd buna colaborare exis
tentă intre România și Maroc, 
pe arena mondială, miniștrii au 
hotărit să acționeze șl in conti
nuare pentru adîncirea st extin
derea acestei conlucrări.

★
Ministrul român al afacerilor 

externe ,1 oferit un dineu în 
onoarea ministrului de stat. în
sărcinat cu afaceri externe si 
cooperare ăl Regatului Ma
roc. în timpul dineului, cei doi 
miniștri au toastat in sănătatea 
președintelui Republicii Socia
liste România, Nicolae Ceaușescu, 
și a regelui Marocului, 
Hassan al Il-iear, pentru dez
voltarea continuă a relațiilor 
de Prietenie si cooperate intre 
cele două țări, pentru progres și 
bunăstare, pentm pace si Înțe
legere intre bopdâre.

ir
în ctirsul zilei, oaspetele a 

vizitat cartiere de locuințe șl o- 
biective social-culturale din Ca
pitală.

regalul Marocului, 
! îl-ietr, pentru dez- 
continuă

★
în aceeași zi Ion Lăzărescu. 

ministrul minelor, a avut o în
trevedere cu M’Hamed Boucettă.

în cadrul convorbirii au fost 
examinate noi căi și posibilități 
pentru extinderea si diversifi
carea cooperării economice din
tre cele două țări în domeniul 
minier.
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15.000 de soldați sud-africani
se află încă pe teritoriul Angola’

Colocviu de istorie Naționalizări în Franța

NEW YORK 10 (Agerpres) — 
Reprezentantul angolez la Na
țiunile Unite, ambasadorul Eli- 
sio de Figueiredo, a declarat, in 
cursul unei conferințe de presă, 
că aproximativ 15 000 de militari 
sud-africani care au invadat te
ritorii din sudul țării sale se află 
încă în teritoriul granițelor R.P. 
Angola, încercind să stabilească 
aici o zonă tampon. Pe de altă 
parte, el a precizat că, potrivit 
experților angolezi, trupe sud- 
africane cu un efectiv de circa 
45 000 de oameni au fost dislo
cate de-a lungul frontierei din
tre Namibia și Angola.

El a reamintit că recenta agre
siune sud-afrlcană împotriva 
Angolei s-a soldat cu moartea 
a peste 700 de oameni și cu pa
gube materiale in valoare de 
mai multe milioane de dolari.

LUANDA 10 (Agerpres). — 
Președintele Angolei, Jose Edu
ardo dos Santos, a declarat, în 
cadrul unei conferințe de presă, 
că problema namibiană trebuie

situată în contextul decoloniză
rii. Namibia, ocupată ilegal de 
R.S.A., fiind ultimul bastion al . 
colonialismului in Africa, infor
mează agenția France Presse.

Referindu-se la agresiunea 
forțelor regimului de la Preto
ria asupra zonelor de sud ala 
R.P. Angola, Eduardo dos San
tos a arătat că aceasta a fost în
dreptată împotriva „populației 
civile fără apărare și a forțelor 
armate angoleze". Atita timp cît 
problema namibiană nu va fi so
luționată potrivit rezoluției 435 
a Națiunilor Unite și cit apart
heidul nu va fi abolit va exista 
întotdeauna o amenințare împo
triva securității in Angola și în 
această parte a lumii", a men
ționat, în context, președintele 
angolez.

în calitate de membru al Or
ganizației Unității Africane și al 
O.N.U., a subliniat Eduardo dos 
Santos, Angola este gata să facă 
tot ceea ce îi stă în putere pen
tru a contribui la eforturile de 
soluționare justă și echitabilă a 
situației din Namibia.

româno-olandez
HAGA 10 (Agerpres). — In 

perioada 8—10 septembrie, la 
Universitatea din Utrecht 
(Olanda) a avut loc cel de-al 
treilea colocviu între istoriei 
români și olandezi. Avînd ca 
temă „România și primul 
război mondial", colocviul s-a 
bucurat de o largă audiență 
din partea istoricilor și stu
denților olandezi. Comunică
rile prezentate de istoricii 
români — prof. dr. Vasile 
Cristian, de la Universitatea 
din Iași, prof. dr. Vasile 
Vesa, Universitatea din Cluj- 
Napoca, și prof. dr. Mircea 
Popa, Universitatea din Bucu
rești —, precum și cele ale 
specialiștilor olandezi — prof, 
dr. Z.R. Dittrich, prof. A.P. 
Van Goudoever și alții — au 
subliniat, in spiritul adevăru
lui istoric, caracterul partici
pării României la primul 
război mondial, in scopul 
realizării aspirațiilor naționa
le ale poporului român.

PARIS 10 (Agerpres). — Re
unit miercuri în sesiune specia
lă, în prezența președintelui 
Francois Mitterrand, guvernul 
francez a hotărît să includă in 
proiectul de lege privind națio
nalizările, care urmează să fie 
dezbătut în actuala sesiune a 
Adunării Naționale (parlamen
tul), trecerea sub controlul sta
tului a unui număr de nouă 
mari grupuri industriale șl a 36 
de bănci și instituții de credit, 
Informează agenția
Presse. De asemenea, s-a hotărit 
începerea unor negocieri cu fir-

France

mele producătoare de armament 
„Matra" și „Dassault", pentru ca 
statul să preia, într-o primă e- 
tapă, 51 la sută din acțiuni și, 
ulterior, să dobîndeaseă contro
lul deplin asupra acestora.

Referindu-se la aceste decizii, 
purtătorul de cuvînt preziden
țial, Pierre Beregovoy, a preci
zat că „naționalizarea sistemu
lui de credit va fi completă". 
Totodată, el a menționat că gu
vernul a aprobat un sistem „e- 
chitabil" de indemnizare a ac
ționarilor firmelor ce vor fi tre
cute sub controlul statului.

Convorbiri anglo-franceze 
la nivel înalt

Guvern de coaliție în Olanda
HAGA 10 (Agerpres). — La 

Haga s-a anunțat 
formarea noului 
nîndu-se astfel 
dintre cele mai 
crize guvernamentale din Olan
da. Este vorba de un guvern 
de coaliție de centru-stinga. al
cătuit din reprezentanți ai Par
tidului Creștin-Democrat (sase). 
Partidului Muncii (șase) și for
mațiunii „Democrații ’66“ (trei), 
condus de primul ministru An
dreas van Agt. Anunțarea nou- 
lfci guvern a fost precedată de 
un congres extraordinar al Par
tidului Muncii, care s-a desfă
șurat la Utrecht și a aprobat 
participarea reprezentanților a- 
cestei formațiuni politice la ac
tualul cabinet de coaliție.

Negocierile privind formarea 
noului guvern au durat peste

joi oficial 
guvern, pu- 

capăt uneia 
îndelungate unde

150 de

minis-

100 de zile, fiind inițiate ime
diat după alegerile generale de 
la 26 mai. Noua coaliție guver
namentală este net majoritară 
în Camera Deputatilor. 
controlează 109 din cele 
mandate.

Principalele portofolii
teriale au revenit astfel : vice- 
premier si ministru pentru pro
blemele sociale — Joop den 
Uyl ; vicepremier și ministru 
pentru problemele economice — 
Jan Terlouw; ministrul aface
rilor externe — Max van der 
Stoel : ministrul apărării — 
Hans van Mierlo ; ministrul fi
nanțelor — Fons van der Stee : 
ministrul de interne — Ed van 
Thijn.

Noul cabinet va depune, vi
neri. jurămintul in prezenta 
reginei Beatrix.

Noi mărturii despre situația alarmantă 
a țărilor celor mai slab dezvoltate

PARIS 10 (Agerpres) — In
tr-un comentariu consacrat țări
lor celor mai puțin dezvoltate, 
publicația „Le Monde Diploma
tique" relevă, între altele : Si
tuația țârilor care figurează pe 
lista statelor celor mai puțin 
dezvoltate este alarmantă. Po
trivit unui raport al Organiza
ției Națiunilor Unite pentru Ali
mentație si Agricultură (F.A.O.), 
ea se caracterizează „prin scă
derea producției alimentare pe 
locuitor, scăderea exportului de 
produse agricole și creșterea ra
pidă a importului de alimente și 
produse agricole". Astfel. în Ne
pal. exportul de orez a scăzut 
de la 165 001) tone, in 1975—1976, 
la 13 000 tone, in- 1980. Or, agri
cultura ocupă aproximativ 80 
Ia sută din populația totală a 
țărilor celor mai puțin dezvol
tate. în Haiti, aproximativ 2 mi
lioane de locuitori. dintr-o 
populație totală de 5 milioane, 
nu un venit anual de 60 dolari. 
In Comore. unde cvasitotalita- 
tea populației suferă de palu-

;lism sl boli parazitare, speran
ța medie de viată este de 40 
de ani. Numeroase țări care fac 
parte din acest grup cunosc o 
lipsă acută de mină de lucru și 
de personal calificat în toate 
domeniile de activitate. în Haiti 
nu există decît un medic la 
50 000 de locuitori.

BONN
Apel la o acțiune 

mai fermă împotriva 
neonazismului

BONN 10 (Agerpres). — An
dreas von Schdler, secretar de 
stat parlamentar in Ministerul 
de Interne al R.F. Germania, a 
lansat un apel pentru intensifi
carea acțiunilor de combatere a 
extremismului de dreapta în 
R.F.G. într-un interviu acordat 
ziarului „Neue Osnabrucker Zei
tung", el a arătat că, avînd în 
vedere recentele acte de violen
ță comise de neonaziști, în spe
cial tineretul trebuie să fie in
format mai in detaliu despre cele 
petrecute in perioada nazismu
lui. Totodată, a menționat că 
guvernul federal al R.F.G. 
examinează in prezent problema 
dacă prevederile legale in ce 
privește pedepsirea actelor ex
tremiste de dreapta nu trebuie 
înăsprite.

Von Schdler a subliniat că, în 
prima jumătate a acestui an, în 
R.F.G. au fost comise 43 de acte 
de violență ale neonaziștilor, în
tre care o omucidere, trei aten
tate cu bombe, două jafuri, pre
cum și 11 incendieri. Autorită
țile de resort au mai înregistrat 
649 de alte violări ale legii, co
mise de extremiștii de dreapta.

• DENG XIAOrtNG, vicepre
ședinte al C.C. al P.C. Chinez, 
a avut la Beijing o întrevedere 
cu membrii delegației partidu
lui Kemeito, condusă de Yoshi- 
katsu Takeiri, președintele par
tidului. Cu acest prilej — relevă 
agenția China Nouă —, părțile 
s-au informat reciproc ■ despre 
preocupările pe plan intern ale 
celor două partide.

LONDRA 10 (Agerpres). — 
Președintele Franței. Francois 
Mitterrand, a sosit, joi. la Lon
dra. pentru a participa la lu
crările celei de-a VI-ă reuniuni 
franco-britanice la nivel înalt.

în aceeași zi. 
francez a avut 
de convorbiri 
trul al Marii 
Thatcher.

După cum 
Internaționale 
ședințele _____ _______
britanic nu vor adopta decizii 
privind relațiile bilaterale, ei ur- 
mînd să abordeze, între al
tele, aspecte referitoare la 
dezacordul dintre guvernele de 
Ia Paris și Londra asupra poli
ticii agricole a Pieței comune și

$eful statului 
o primă rundă 

cu primul minis- 
Britanii. Margaret

relevă agențiile 
de presă, nre- 

Franței și premierul

In legătură cu contribuția Marii 
Britanii la bugetul comunitar.

într-un interviu acordat pos
tului ..B.B.C.-Radio 2“. Marga
ret Thatcher a arătat că va 
aborda cu președintele Franței 
Îndeosebi probleme privind șo
majul. precum și concurenta 
produselor de export japoneze 
pentru industriile unor țări 
vest-europene.

întîlnirea franoo-britanică se 
va desfășura timp de două zile.

Comunicat comun 
turco-kuweitian

A- 
mai 
do- 
dc

de ..aur negru" ale e- 
mlratulul totalizează 
13 la sută din rezer
vele mondiale, valori
ficarea lor a adus Ku
weitul pe primele 
locuri în statisticile 
mondiale în ceea ce 
privește venitul natio
nal pe cap de locui-

pendentei .statului Ku
weit. la 23 februarie 

valorificarea în 
propriu a prin- 
bogătii natio- 
fost prioritară 
autorități, cu

1961, 
.interes 
cipalel 
nale a 
pentru 
toate că datorită aces
tei resurse tara a în
registrat o dezvoltare 
economică rapidă, ima
ginea unui teritoriu in 
care totul se reduce la

INDIA : Aspect de Io o recentă demonstrație a femeilor din Delhi 
împotriva hotâririi S.U.A. de a produce bomba cu neutroni

„Buget de austeritate
la Bonn

a

In momentul reluării activității politice, după o vacanță în 
care momentele de liniște au fost scurte și puține, scena po
litică vest-germană este caracterizată de o serie de elemente 
tensionale ce lasă să se întrevadă o toamnă dificilă pentru 
guvernul cancelarului Helmut Schmidt, care se vede confrun
tat cu probleme deosebit de complexe, unele de o calitate 
nouă sau de o anvergură incă nemaiîntîlnită.

rintre acestea din urmă 
pot fi menționate di
vergențele dintre cele 
două partide ale coali
ției de la Bonn — so

cial-democrat și liber demo
crat —, îndeosebi în ce pri
vește politica economică și 
socială, creșterea explozivă a 
șomajului, precum și dificultă
țile în relațiile cu S.U.A., deri- 
vind din opoziția vehementă 
ce se manifestă în rindurile 
opiniei publice vest-germane 
față de politica externă și fi
nanciară a administrației ame
ricane.

Divergențele din sinul coali
ției au fost puternic evidenția
te în cursul ultimelor săptă- 
mini. cu ocazia elaborării pro
iectului de buget pentru anul 
1982. Necesitatea de a limita 
deficitul bugetului public în 
anul viitor, impusă de evoluția 
nesatisfăcătoare a economiei în 
contextul crizei mondiale, a 
dus la confruntări dure între 
cele două partide care-și îm
part de 12 ani responsabilitatea 
guvernamentală. Confruntările 
au fost determinate de faptul 
că liberalii au cerut ca econo
miile bugetare să fie realizate 
prin reducerea nivelului aloca
țiilor sociale, îndeosebi a aju
torului de șomaj. Ei apreciază 
că diminuarea poverii sociale 
a întreprinderilor ar constitui 
calea cea mai eficientă de 
combatere a șomajului, în 
timp ce social-democrații ră- 
min in continuare favorabili 
unor programe de creare a noi 
locuri de muncă. După o ulti
mă reuniune, caracterizată 
prin dezbateri aprige, guvernul 
a adoptat un proiect de „buget

de austeritate", totalizînd 240,77 
miliarde mărci — cu 4,2 la sută 
în creștere nominală față de 
bugetul anului curent, creștere 
care va fi înghițită însă în to
talitate de inflație. Se speră 

■ca deficitul bugetar să fie re
dus in 1982 la 26,5 miliarde 
mărci. Proiectul de buget, care 
va prilejui fără îndoială și în

comentariul 
ZILEI

Bundestag dezbateri aprinse, 
preconizează majorări de im
pozite și măsuri de economii, 
intre altele și reducerea alo
cațiilor pentru al doilea și al 
treilea copil. Bugetul Ministe
rului Muncii și Prevederilor 
Sociale nu a fost suplimentat 
cu nimic, deși potrivit estimă
rilor atit rata inflației, cît și 
cea a șomajului vor atinge 
cote superioare în 1982. Se 
poate spune deci că liberalii 
au obținut cîștig de cauză — 
dacă țiu va fi, în cele din 
urmă, 6 eroare de calcul.

Recurgerea la liberalismul 
economic clasic va conduce 
oare Ia diminuarea șomajului ? 
îndoielile sint mai mult decît 
justificate. Șomajul constituie, 
dealtfel,- problema de politică 
socială cea mai preocupantă 
în prezent pentru guvernul 
ve.st-german. Ultimele cifre — 
privind luna august — date 
publicității de Oficiul Federal 
al Muncii au confirmat pro-

nosticlirile cele mai pesimiste. 
In august, șomajul afecta 1.3 
milioane persoane, atingind ni
velul cel mai înalt pentru a- 
ceastă lună in ultimii 29 de 
ani. Cifră indică o evoluție 
deosebit de îngrijorătoare, re- 
prezentind o creștere de 3 la 
sută față de luna precedentă 
și de nu mai puțin de 50 la 
sută față de perioada analogă 
a anului trecut 1 Evoluție cu 
atit mai ingrijorătoare cu cit 
tendința de creștere a șomaju
lui este dată ca certă pentru 
întreaga perioadă pînă in 
1985, in timp ce situația finan
ciară a țării este încordată. 
Balanța de plăți a R.F.G. s-a 
soldat anul trecut cu un deficit 
de aproximativ 30 miliarde de 
mărci, datorat mai multor 
factori, printre care creșterea 
facturii petroliere, supraevalua
rea mărcii și fuga de capitaluri 
spre S.U.A.. cauzată de rata 
mult mai ridicată a. dobinzilor 
practicată de băncile america
ne. Datoria publică a guvernu
lui federal, a landurilor, muni
cipiilor și comunelor a atins, 
de asemenea, un nivel care 
face dificilă, dacă nu imposibi
lă. contractarea de către stat a 
noi credite masive pe piața in
ternă. Cum creșterea economi
că în 1982, potrivit aprecierii 
experților, nu va depăși 2 la 
sută, bugetul de austeritate 
supus în aceste zile dezbaterii 
și aprobării Bundestagului re
prezenta desigur o necesitate. 
Situația este de așa natură in
cit, după cum sublinia nu de
mult „Șiiddeutsche Zeitung", 
„pentru prima dată in istoria 
tinerei noastre republici, nive
lul actual de prosperitate este 
amenințat". Austeritatea este 
impusă deci de realități. Dar 
confruntările dintre partidele 
coaliției, ca și cele ce vor avea 
loc in Bundestag, ar fi fost 
desigur mai puțin dure dacă 
povara măsurilor de austerita
te ar fi fost distribuită mai 
echitabil. Ea cade, ca de obicei, 
pe umerii oamenilor muncii.

BAZIL ȘTEFAN

Zmeu cu... motor Un ultim, detaliu: zmeul zboară cu » vi
teză de 80 km pe oră.

Salvată în junglă
O tinără venezueleană, in vîrstă de 26 

de ani, a supraviețuit unui accident ae
rian, fiind salvată de indienii din jungla 
amazoniană. Raiza Ruiz, de profesie me
dic, împreună cu alte trei persoane, se 
aflau la bordul unui avion de pasageri

de toate
*

Doi vest-germani, Fritz Schweiger și E- 
berhard Jehle din localitatea Seeg, in a- 
propiere de Miinchen, au conceput și rea
lizat un ingenios '„zmeu cu motor" pe care 
l-au botezat „Firebird M-l". Ceea ce s-at 
putea traduce prin „Pasărea de foc cu mo 
tor nr. 1“. Zmeul cu motor, care cintăreș- 
te doar 70 kg, este echipat cu un motor 
de 28 CP și un rezervor de benzină de 20 
litri, cu ajutorul cărora „noii Icari" poț 
rămine in aer aproximativ 3 ore. El poa
te fi montat sau demontat in 15 minute și 
transportat cu ușurință intr-un automobil.

de tip „Cessna", cind acesta s-a pră
bușit in apropierea frontierei colum- 
biano-venezuelene. După ce echipele de 
salvare au remis familiilor victimelor 
presupusele rămășițe pămintești ale aces
tora, ceremonia funerară a Raizei Ruiz a 
fost programată la Caracas, in aceeași zi 
in care ea era descoperită in junglă de 
un grup de indieni și transportată in sa
tul lor.

Potrivit declarațiilor supraviețuitoarei, 
un alt pasager s-a salvat, de asemenea, 
dar el s-a pierdut ulterior in junglă, in- 
cercind să ajungi într-o zonă locuită. In

urma acestor afirmații, autoritățile au tri
mis echipe pentru descoperirea și a celui
lalt supraviețuitor al accidentului.

Pietriș prin tuburi
„Fabrica de case" din Sverdlovsk va 

aprovizionată cu pietriș printr-un original 
sistem de transport. Pe distanța de circa 
60 kilometri dintre Sverdlovsk și punctul 
de exploatare a pietrișului vor fi instalate 
tuburi cu diametrul de 1 200 mm, prin 
care vor circula, din. cinci in cinci minute, 
garnituri speciale, formate din 14 vagoa
ne. Pentru a imprima garniturii viteza de 
40—50 km pe oră este suficient ca in tub 
să se mențină o presiune de o atmosferă.

Acest sistem de transport, deosebit de 
economicos, poate funcționa și la distanțe 
mai mari, de pină la aproximativ 100

fi

km.

nu
mai

Tamisa și seceta
La începutul acestei toamne, cursul 

lui Tamisa este cu circa 11 kilometri 
scurt, Situația se datorează reducerii con
siderabile a debitului de apă in zona iz
voarelor, Coates, la aproximativ 160 kilo
metri vest de Londra. Iar această redu
cere este determinată, la rindul ei, de vre
mea deosebit de secetoasă din cursul ve
rii, înregistrată în regiune.

**
*
*
*
*

ANKARA 10 (Agerpres). — Co
municatul comun dat publicită
ții la Ankara la încheierea con
vorbirilor dintre președintele 
țării-gazdă, Kenan Evren, și e- 
mirul Kuweitului, șeicul Jaber 
AI-Ahmed Al-Jaber Al-Sabah, 
care a efectuat o vizită oficială de 
trei zile în Turcia, exprimă dorin
ța celor două state de a lărgi co
operarea dintre ele, în special 
în domeniul economic. Cele două 
părți, subliniază comunicatul, 
consideră că o reglementare jus
tă și durabilă a crizei din Ori
entul Mijlociu poate fi realizată 
numai pe baza retragerii Israe
lului din teritoriile arabe ocu
pate. a recunoașterii drepturilor 
legitime ale poporului palestini
an. inclusiv a dreptului său la 
crearea unui stat independent. 
Cei doi șefi de stât au subliniat, 
pe de altă parte, necesitatea 
menținerii păcii și securității in 
regiunea Golfului.

• SECRETARUL GENERAL 
al O.N.U.. Kurt Waldheim, a 
anunțat că va candida pentru 
obținerea unui nou mandat în 
această funcție. „în cazul in 
care Consiliul de Securitate și 
Adunarea Generală îmi vor cere 
să servesc pe parcursul unui nou 
mandat, voi considera ca o da
torie și o onoare să fac față 
acestei responsabilități", a de
clarat Kurt Waldheim în cadrul 
unei conferințe de presă.

Kurt Waldheim a fost ales în 
funcția de secretar general al 
O.N.U. în 1971, mandatul său 
fiind prelungit pe încă cinci ani 
în 1976.

Puține stat statele 
lumii care. într-un In
terval istoric relativ 
mic. să-și fi schimbat 
atit de decisiv fiziono
mia ca emiratul Ku
weit. în urmă cu doar 
citeva decenii, terito
riul 6ituat ta regiunea 
de nord-vest a Golfu
lui. între Irak și 
rabia Saudită. 
era încă doar un 
meniu stăpînit
imensități de nisip, 
în sud. sau de aglome
rări pietroase. în nord, 
mai era tacă o zonă 
dominată de arșiță, 
sub care beduinii. în
soțiți de turme de ca
pre și cămile, în con
tinua lor peregrinare 
pentru căutarea firelor 
de iarbă. îsi așezau u- 
neori corturile si în 
acest peisaj puțin pri
mitor.

Citeva repere apar- 
ținînd acelor ani su
gerează cît se poate de 
elocvent saltul spre 
progres economic și 
social trăit de Kuweit 
mai cu seamă în a 
doua jumătate a seco
lului nostru. Pentru 
că. dacă în 1763 pe su
prafața de 17 818 kilo
metri pătrați trăiau a- 
proximativ 10 000 de 
locuitori, a căror bo
găție se reducea la cî- 
teva sute de ambarca
țiuni cu pînze care-i 
ajutau să pescuiască 
din adîncuri ascunse
le perle sau să facă 
un comerț restrînș cu 
așezările din peninsu
lă ori cu cele de pe 
coasta africană. în ul
timele 
produs 
mutatii 
grafic, 
numărînd, 
I 355 000 de locuitori.

Cheia acestei deve
niri se numește, sim
plu. petrol. O bogăție 
națională ce consti
tuie. în același timp, și 
motorul si argumentul 
dezvoltării actuale a 
tării.

decenii s-au 
semnificative 

pe plan demo- 
populatia tării 

în 1981,

kuweit Coordonate
ale progresului 

economic și social
de ob- 
Resur- 
impor- 
alocate

tor. conferind baza e- 
sentială a unei inten
se dezvoltări indus
triale. Potrivit unor 
date neoficiale. în 1979. 
totalul veniturilor ob
ținute din comerciali
zarea petrolului a re
prezentat 11 miliarde 
de dolari. Iar dacă so
lul Kuweitului este 
comparat cu ..un uriaș 
burete de nisip îmbi
bat cu petrol", 
tă imagine nu 
zintă doar o 
figură de stil.
că. neîndoielnic, reali
zările economice 
marcabile.
sociale

aceas- 
repre- 
simplă 
Pentru

re-
progresele 

Înregistrate

dună obținerea inde-

..Marea aventură pe- datorează în mod con-
trolieră" a început în siderabil nivelul lor
1946, după ce în 1937 accelerat „aurului ne-
fuseseră înregistrate gru“.
primele zăcăminte ne- Dar, cu toate că
troliere. Zăcămintele

Șomaj în creștere 

în Italia
ROMA 10 (Agerpres). — în 

provincia Torino — „inima" 
industrială a Italiei — peste 
140 de intreprinderi se află 
In prag de faliment. Numai 
in ultimele trei luni, aici 
și-au pierdut locurile de 
muncă aproximativ 9 000 de 
persoane, informează ziarul 
„La Republica". Ziarul își 
exprimă, totodată, serioasa 
îngrijorare în legătură cu in
tenția firmei „Fiat" — ale 
cărei principale unități de 
producție se află la Torino — 
de a concedia temporar 
aproximativ 70 000 de munci
tori și funcționari, ceea ce va 
agrava și mai mult situația 
in domeniul ocupării forței 

muncă in intreaga țară.

abundenta de petrol 
nu mai este suficien
tă. Pornindu-se de la 
realitatea că. in con
textul crizei de ener
gie si materii prime, 
exploatarea zăcămin
telor de titei nu se 
poate face la nesfir- 
sit. autoritățile Ku
weitului acordă în ul
timii ani o pondere tot 
mai însemnată diver
sificării economiei, di
versificării surselor de 
venit național. Ac
tuala strategie econo
mică a tării urmăreș
te edificarea unei eco
nomii moderne care, 
în ipoteza epuizării 
resurselor de petrol, să 
dispună deja de alte 
surse de energie, de 
nivelul tehnologic, in
frastructurile si ran
damentul societăților

dezvoltate. Dintre o- 
blectivele industria
le moderne, un exem
plu în acest sens 41 o- 
feră zona industrială 
Șhuaiba, situată pe 
țărmul Golfului. Ia a- 
proximativ 50 de kilo
metri sud de capitală. 
Aici au fost amplasa
te și-și desfășoară ac
tivitatea o rafinărie de 
petrol cu o capacita
te zilnică de 200 000 de 
barili, o fabrică de în
grășăminte chimice de 
1,2 milioane tone pe 
an. o fabrică de ci
ment a cărei produc
ție anuală este de a- 
proximativ 300 000 de 
tone, nrecum si unități 
pentru produse din 
material plastic, fa
brici de desalinizare a 
aoet de mare si 
tinere a sării, 
se financiare 
tante au fost
pentru construcțiile de 
locuințe. invătămint- 
ocrotirea sănătății. în- 
vătămintul este gra
tuit ; gratuită este și 
asistenta medicală. în
tre 1976—1980. numă
rul elevilor a crescut 
de la 180 000 la 230 000, 
iar cel al studenților 
de la 5 800 
S-nu dat in 
o serie de 
culturale.
posturi de radio și te
leviziune.

Pe plan extern. Ku
weitul promovează o 
largă cooperare inter
națională. în acest ca
dru se înscrie si dez
voltarea relațiilor ro- 
mâno-kuweitiene care 
a înregistrat in ulti
mii ani un curs as
cendent. determinat în 
mod hotăritor de con
tactele la nivel inalt, 
de convorbirile rodni
ce si înțelegerile bila
terale încheiate cu a- 
ceste prilejuri. Apro
piata întîlnire la cel 
mai înalt nivel româ- 
no-kuweitiană va con
feri. fără îndoială, u- 
nor relații devenite 
tradiționale. dimen
siuni majore ne linia 
cooperării, a afirmării 
voinței de prietenie» 
pace si progres a po
poarelor noastre.

la 9 300. 
funcțiune 
instituții 

tipografii.

D. IOVANEL

Agenția France Presse
despre criza libaneză

o ta-— în-
Beirut,

BEIRUT 10 (Agerpres). 
tr-o corespondență din 
intitulată „Șase luni de criză 
economică", agenția France 
Presse menționează, printre al
tele : Libanul, zguduit de șase 
luni de criză politică și insecu
ritate, cunoaște o situație finan
ciară dificilă care se traduce în
deosebi prin scăderea cu 34 ia 
sută a Valorii lirei libaneze în 
raport cU dolarul. Din luna apri
lie, sectoarele productive ale eco
nomiei (turism, port, industrie) 
cunosc o criză fără precedent. 
Bombardarea Beirutului și a por
tului acestuia, luptele din cîm- 
pia Bekaa, războiul din sudul 
Libanului și închiderea principa
lei căi de joncțiune a capitalei 
au provocat o paralizare aproape

R.P. CHINEZA : Imagine nocturnă a activității din portul Xingang

Pană de curent la New York
WASHINGTON 10 (Agerpres)

— O gravă pană de curent s-a 
produs, miercuri. în zona sudică 
a insulei Manhattan, lăsînd, 
timp de patru ore fără electri
citate sute de mii de locuitori 
ai New Yorkului. întreruperea 
electricității — cu puțin timp 
înainte de ora de ieșire a per
sonalului din întreprinderi și 
instituții — a provocat mari a- 
glomerări si dereglări ale trafi
cului automobilistic, in special 
din cauza stingerii semafoarelor, 
blocarea unui mare număr 
lifturi, oprirea garniturilor 
metrou, producînd. totodată, 
nică in marile magazine și
alte puncte cu circulație inten-

de 
de 

pa
in

să. Politia și pompierii au avut 
de făcut fată unui mare număr 
de cereri de ajutor, in special 
din partea persoanelor blocate 
în aseensoarele „zgîrie.-norilor". 
Potrivit primelor date ale ofi
cialităților new-yorkeze, nu au 
fost înregistrate victime.

După cum s-a precizat, pana 
de curent s-a datorat exploziei 
care s-a produs Ia un transfor
mator electric de pe -strada a 
14-a, urmată de un incendiu.

Se amintește că cea mai gravă 
pană de curent s-a produs în 
marea metropolă americană în 
iulie 1977, cind orașul a rămas 
pe întuneric timp de trei nopți 
consecutiv.

• POTRIVIT DATELOR 
statistice difuzate la Bruxel
les de Comisia C.E.E., în luna 
iulie a acestui an exporturile 
de automobile japoneze în 
țările membre au fost cu 24 
la sută mai reduse decît în 
perioada corespunzătoare din 
1980. Oficialități ale C.E.E., 
citate de agențiile A.P. și 
Reuter, apreciază că această 
diminuare reprezintă rezulta
tul consultărilor dintre repre
zentanții C.E.E. și Japoniei 
prin care partea niponă s-a 
angajat să-și reducă expor
turile în statele membre, ca 
o măsură menită să ducă la 
o echilibrare a comerțului în
tre cei doi parteneri.

PE SCURT
CONVORBIRI 

AMERICANO-ISRAELIENE
Președintele S.U.A., Ronald 

Reagan, a avut joi o ultimă run
dă de convorbiri cu primul mi
nistru al Israelului. Menahem 
Begin. După cum s-a precizat 
oficial, discuțiile s-au referit la 
cooperarea dintre cele două țări, 
în special în domeniile economic 
și militar, precum și la situația 
din Orientul Mijlociu.

ternaționale, Iugoslavia și Da
nemarca pronunțîndu-se pentru 
intensificarea eforturilor în fa
voarea procesului de destindere 
și începerea negocierilor in pro
blema dezarmării, în special a 
dezarmării nucleare.

• LA BELGRAD s-au desfă
șurat, joi, convorbiri intre Ve- 
selin Giuranovici, președintele 
Consiliului Executiv Federal al 
R. S. F. Iugoslavia, și Anker 
Joergensen, primul ministru al 
Danemarcei, care se află în vi
zită oficială în Iugoslavia. După 
cum relatează agenția Taniug, 
în cursul convorbirilor, o atenție 
deosebită a fost acordată aspec
telor legate de relațiile bilatera
le, convenindu-se asupra nece
sității promovării cooperării 
economice în perioada urmă
toare.

Au fost examinate, de aseme
nea, probleme ale situației în

• DATELE OFICIALE difu
zate la Haga arată că, în luna 
august, alte 5 300 de persoane 
și-au pierdut locurile de muncă, 
ceea ce face ca numărul total al 
șomerilor să ajungă la un nivel 
record — 392 700. Această cifră 
reprezintă 9,2 la sută din forța 
de muncă a țării.

NAȚIONALIZĂRI IN INDIA
Camera inferioară a Parla

mentului indian a adoptat pro
iectul de lege privind naționa
lizarea totală a companiilor 
străine „Oii India Limited" și 
„Assam Oil Company". Minis
trul indian al petrolului șî chi
miei, Prakash Chandra Sethi, a 
declarat că extracția de petrol 
din India trece sub control gu
vernamental.

Instituirea controlului de stat 
asupra industriei petroliere ee

Înscrie în cadrul măsurilor a- 
doptate de guvernul de la Delhi 
de a consolida poziția sectorului 
de stat în economia țării. Dacă, 
în anii imediat de după procla
marea independenței, existau 
doar cinci întreprinderi de stat, 
în prezent funcționează aproxi
mativ 300 de obiective industria
le guvernamentale, cu un capital 
de 160 miliarde rupii.
• AGENȚIA TANIUG infor

mează că secretarul de stat al 
Statelor Unite, Alexander Haig, 
urmează să efectueze o vizită în 
Iugoslavia în zilele de 12 și 13 
septembrie, la invitația secreta
rului federal iugoslav pentru 
afacerile externe, Iosip Vrhoveț. 
Agenția precizează că în cadrul 
convorbirilor oficiale vor fi 
abordate probleme ale situației 
internaționale actuale și ches
tiuni privind dezvoltarea relați
ilor dintre cele două țări.

RECESIUNE IN R.F.G.
Produsul național brut al R.F. 

Germania a înregistrat o scădere 
în primul semestru al acestui 
an, informează agenția D.P.A.
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completă a economiei și 
ghețare a investițiilor.

Scăderea vertiginoasă a 
lui lirei libaneze, arată agenția, 
se explică in mare măsură prin- 
tr-o netă înrăutățire a situației 
balanței de plăți. Ministerul de 
Finanțe a estimat la 35 la sută 
din totalul bugetului deficitul 
pe anul în curs. Ca urmare a 
reducerii veniturilor statului, a- 
cest deficit ar putea atinge 67 la 
sută din buget, adică peste 3 
miliarde de lire libaneze.

Balanța de plăți a țării era, 
în mod normal, excedentară. în 
special ca urmare a marilor 
transferuri efectuate de numeroși 
libanezi care lucrează în străi
nătate. Or, transferurile respec
tive, în valoare echivalentă cu 
un miliard de dolari pe an, au 
fost oprite de la începutul aces
tui an, în așteptarea normaliză
rii situației din țară.

cursu- «

Încă un proiect 
de tunel sub

Canalul Mînecii

necesitând

LONDRA 10 (Agerpres). — 
Proiectul unui tunel pe sub 
Canalul Mînecii a fost dat pu
blicității la Londra. Elaborat 
din inițiativa președintelui 
companiei britanice de stat 
„Steel Corp.". Ian MacGregor, 
el prevede realizarea unei le
gături rutiere si feroviare di
recte între Franța si Marea 
Britanie. pe sub Canalul Mî
necii. Realizarea proiectului — 
afirmă autorii săi — ar urma 
să dureze cinci ani.
Investiții evaluate la 3,8 miliar
de lire (8,6 miliarde dolari). Ei 
menționează, totodată, că o lu
crare de asemenea proporții ar 
permite crearea a aproximativ 
100 000 noi locuri de muncă. în 
contextul în care. în Marea 
Britanie șomajul a atins cel 
mai ridicat nivel postbelic, afec- 
tînd în prezent aproximativ 3 
milioane de persoane.

Proiectul a fost înaintat spre 
examinare Ministerului britania 
al Transporturilor, unde se 
află, de asemenea. în studiu alte 
opt proiecte similare.

Citind datele publicate de Ofi
ciul federal de statistică de Ia 
Wiesbaden, agenția precizează 
că produsul național brut vest- 
german s-a redus în termeni reali 
cu 1,3 Ia sută în comparație cu 
prima jumătate a anului 1980. 
Totodată, productivitatea pe an
samblul economiei naționale s-a 
redus cu 0,4 la sută.

DECLARAȚIE COMUNA 
LIBIANO-CEHOSLOVACA

Declarația comună dată pu
blicității la Tripoli, la încheierea 
vizftei președintelui R. S. Ceho
slovace în Jamahiria Arabă Li
biana Populară Socialistă, evi
dențiază dorința celor două 
țări de a consolida coope
rarea dintre ele pe multiple pla
nuri— informează agenția C.T.K. 
Abordînd problematica Orientu
lui Mijlociu, cele două părți 
și-au exprimat, printre altele, 
solidaritatea cu lupta dreaptă a 
poporului palestinian, și-au 
afirmat sprijinul lor pentru 
ganîzația pentru Eliberarea 
lestineL
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